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Jaro se v Asociaci společenské odpovědnosti opět neslo v duchu kampaně na podporu globálních cílů. I letos jsme v Cenách 
SDGs hledali nejlepší projekty, které mění Česko i svět k lepšímu. Celá vize Cen je postavena na globálním závazku k naplňování  
Cílů udržitelného rozvoje (SDGs) od OSN. Společného plánu pro lepší svět, ke kterému se zavázaly všechny členské státy OSN 
včetně Česka. Sedmnáct Cílů udržitelného rozvoje definuje svět v roce 2030 a konkrétní kroky, jak bojovat s ekonomickými, 
sociálními a environmentálními problémy, se kterými se právě potýká. A že jsme na správné cestě, možná značí i počet  
projektů, které se přihlásily do letošního ročníku. Bylo jich neuvěřitelných 213. Každým rokem je mnohem těžší vybrat ty nej-
lepší z nich. Nejen to značí, že se CSR a udržitelnost v Česku pomalu přehouply ze škatulky „neznámé“ nebo „jen pro pozitivní 
PR“ do zcela nové dimenze. Dimenze, která vnímá svět v mnohem širších souvislostech a přináší s sebou konkrétní promyšlené  
aktivity s reálným dopadem na společnost.

Letos jsme navíc společně s Cenami uspořádali Global Goals World Cup Prague. Unikátní fotbalový turnaj, který angažuje 
ženy z celého světa. Do finále turnaje za lepší svět se 29. května přímo na Václavském náměstí postavilo 144 odvážných žen 
z 18 týmů. Bylo úžasné sledovat jejich cestu, od předání míčů kapitánkám, přes jejich společné tréninky, až po jejich finálovou  
hru. Nejsilnější však byla jejich chuť, odhodlání a snaha aktivně bojovat za konkrétní společenské téma. Utkaly se za lepší 
vzdělání, za zdraví a kvalitní život a za méně nerovností. Přestože většina z nich nazula kopačky poprvé v životě a vykroči-
la ze své komfortní zóny, všechny ukázaly obrovské odhodlání. Odhodlání a sílu žen, které se i přes soutěžní rivalitu dokázaly  
spojit a bojovat s cílem měnit svět k lepšímu. 

Vize Asociace nestojí jen na těchto dvou projektech. Spoluvytváří ji naši členové z řad korporátního, neziskového, vzdělávacího, 
veřejného i státního sektoru. Listí je i tentokrát plné zajímavých příspěvků ze světa společenské odpovědnosti a aktivit našich 
členů, kteří společně tvoří největší iniciativu společenské odpovědnosti a Cílů udržitelného rozvoje v Česku. 

Lucie Mádlová

   zakladatelka a ředitelka 
Asociace společenské odpovědnosti
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OZ N A M O VAT E L 
–  H R D I N A ,  N E B O 

P R Á S K AČ ? 

Ve spolupráci s Nadač-
ním fondem proti korupci 
jsme 19. února v Centru 
současného umění DOX 
uspořádali další akci  
z cyklu Protikorupční aka-
demie, tentokrát s názvem 
Oznamovatel – hrdina, 
nebo práskač?

Přijímání úplatků, pod-
plácení nebo zneužívání 
postavení a pravomocí – 
typické ukázky korupce. 
Pokud člověk tyto signály 
zaznamená, měl by takové 
jednání oznámit. Akcí pro-
vázel ředitel Nadačního 
fondu proti korupci Karel 
Škácha.

Pozvání do diskuse přijal 
Michael Romancov z Fa-
kulty sociálních věd, který  
ve svém příspěvku po-
rovnal náhled na korupci  
ve vybraných regionech. 

Po krátkém networkingu 
u piva a dobrého jídla zahá-
jila hlavní program Tereza  
Kamal, CSR manažerka  
Plzeňského Prazdroje. Kon-
krétním projektům zaměře-
ným na udržitelnost se pak 
věnoval manažer provozu 
Plzeňského Prazdroje Tomáš 
Kosmák. Poprvé předsta-
vil zero waste sušenky  
vyrobené z mláta. Nápad na 
jejich výrobu vznikl díky spo-
lupráci Plzeňského Prazdro-
je a Biopekárny Zemanka, 
které jsme propojili v rámci 
platformy Asociace spole-
čenské odpovědnosti.

Po ochutnávce všich-
ni zamířili na prohlídku  
plzeňského pivovaru. Kromě 
ukázky celého procesu vý-
roby piva mohli i ochut-
nat přímo ze sudu nepas-
terizovaný a nefiltrovaný  
plzeňský ležák. A když 
pivo, tak na stojáka – na 
konci prohlídky se při-
pojil se svým vystoupe-
ním ve stylu stand-up  
comedy moderátor a SDGs  
ambasador Michal Kavalčík.
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N O V O R O Č N Í  J Í Z DA 
Z A  Z E R O  WA S T E  

S U Š E N K A M I  

Dále pak zástupci státní 
správy Jiří Kapras z Minister-
stva spravedlnosti a Dalibor 
Fadrný z Rady vlády pro ko-
ordinaci boje s korupcí, kteří 
ostatní seznámili s vládním 
návrhem zákona o ochraně 
oznamovatelů. Radim Bureš, 
manažer forenzních služeb 
Ernst & Young, se poté zamě-
řil na korupci v soukromém 
sektoru. Lukáš Černohorský 
následně posluchače sezná-
mil se stanoviskem Pirátské 
strany a Urza pak s alterna-
tivním pohledem na řešení 
korupce.

OT E V Ř E L I  J S M E 
P R V N Í  KO M U N I T N Í 
K U C H Y Ň  V  Č E S K U 

Společně s Gastrokrouž-
kem Lukáše Hejlíka jsme 
26. února otevřeli vůbec 
první komunitní kuchyň 
v Česku, která je nově 
součástí Potravinové 
banky Praha a Středočes-
ký kraj.

Kick-off Global Goals World Cup na Mezinárodní den ženPrvní komunitní kuchyň v Česku

Naše členy jsme v úterý 
15. ledna pozvali na cestu 
FlixBusem do Plzeňského 
Prazdroje, aby ochutnali  
vůbec první zero waste 
sušenky Biopekárny Ze-
manka. Ty pekaři vyrobili  
exkluzivně pro tuto pří-
ležitost z mláta. Partner 
akce FlixBus všem účast-
níkům zájezdu vysta-
vil zpáteční jízdenky na 
cestu Praha–Plzeň. 
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Pro všechny účastní-
ky akce zajistilo Dánské  
velvyslanectví v Česku  
občerstvení v podobě 
skandinávských chlebíčků 
a Plzeňský Prazdroj dodal 
nápoje Frisco. 

O výsledcích historicky 
prvního turnaje Global 
Goals World Cup Prague 
se dočtete v reportáži na 
straně 10.

V rámci dopoledního 
brunche ve Zdibech byla 
k ochutnání tradiční i exo-
tická jídla uvařená přímo 
ze zásob Potravinové 
banky. Matky samoživitel-
ky, lidé bez domova, osa-
mělí senioři nebo další kli-
enti banky se mohou nově 
přihlásit do kurzů vaře-
ní, které v kuchyni plánuje  
Potravinová banka pravi-
delně pořádat.

Z čerstvých surovin, hlav-
ně z ovoce a zeleniny, 
které do potravinových 
bank často nejen z ob-
chodních řetězců směřují, 
vařili v komunitní kuchy-
ni členové Gastrokrouž-
ku, který pro tuto příleži-
tost změnil na chvíli název 
na Zbytkokroužek. Pro-
jekt založil herec a tvůrce 
blogu Gastromapa Lukáš 
Hejlík, který je zároveň 
českým ambasadorem 
SDG 12 pro odpovědnou 
výrobu a spotřebu. Food-
blogeři a kuchaři ze su-
rovin Potravinové banky 
podávali jídla tradiční 
i exotická. Skvělou kávu 
účastníkům připravilo  
Candycane Coffee.

B Ř E Z E N  2 0 1 9 

K I C K- O F F  G LO B A L 
G OA L S  W O R L D  C U P 
N A  M E Z I N Á R O D N Í 

D E N  Ž E N

Tiskovou konferencí  
7. března jsme v IKEA  
Point odstartovali uni-
kátní fotbalový turnaj na 
podporu globálních cílů 
OSN – Global Goals World 
Cup Prague. Turnaj inspi-
ruje a zapojuje ženy z ce-
lého světa. Registrace 
týmů jsme otevřeli sym-
bolicky v pátek 8. března 
na Mezinárodní den žen.

Tiskové konference se zú-
častnil SDG ambasador  
Yemi A.D., světová šam-
pionka v boxu Fabia-
na Bytyqi, pražský radní 
pro školství a sport Vít  
Šimral a Roman Bojko ze 
společnosti IKEA. Poprvé 
jsme také představili sym-
bol Global Goals World 
Cup Prague – první stol-
ní fotbálek na světě, jehož  
figurkami jsou ženy. Jeho 
grafika se nese v duchu 
globálních cílů. 

O výsledcích turnaje Global 
Goals World Cup Prague  
se dočtete v reportáži  
na straně 10.

D U B E N  2 0 1 9 

P LO G G I N G  P O P R V É 
V  R Á M C I  

U K L I Ď M E  S V Ě T, 
U K L I Ď M E  Č E S KO

Do tradiční celorepubli-
kové akce Ukliďme svět, 
ukliďme Česko jsme v so-
botu 6. dubna pod hlavič-
kou Asociace společenské 
odpovědnosti poprvé za-
pojili také běžce. Na úkli-
dové mapě letos při regis-
traci nalezli ikonku běžce. 
Do ploggingu se zapojilo 
bezmála 100 dobrovolníků, 
kteří při běhu uklidili více 
než 1 700 kg odpadu.

Plogging kombinuje běhání 
(jogging) a sbírání odpad-
ků (ze švédského plocka 
upp). Spojuje pohyb, který 
je prospěšný pro naše tělo 
i mysl, s dobrou věcí a péčí 
o planetu. Plogging vzni-
kl v roce 2016 ve Švédsku 
a okamžitě se rozběhl i do 
dalších zemí. 

Předání míčů kapitánkám týmů Global Goals World Cup Prague

P Ř E DÁ N Í  M Í Č Ů  
K A P I TÁ N K Á M  T Ý M Ů 

G LO B A L  G OA L S  
W O R L D  C U P  

P R AG U E

Kapitánkám z osmnácti sou-
těžních týmů Global Goals 
World Cup Prague jsme  
ve Werichově vile v Praze 
ve středu 10. dubna předali  
unikátní SDGs míče.  
Na vůbec první společ-
né akci, kde se spolu mohly  
kapitánky vzájemně se-
známit, tak spolu s míčem  
symbolicky přijaly i závazek 
k naplňování Cílů udržitel-
ného rozvoje od OSN. 

Ve Werichově vile se také 
představil tým, který Česko 
reprezentoval na paralelní  
soutěži Global Goals  
World Cup Europe. Na turna-
ji, který se konal v dánské  
Kodani 14. května, se potka-
ly týmy žen ze znevýhodně-
ných prostředí. Český tým 
zastoupený skupinou dívek 
z dětských domovů dala do-
hromady kapitánka Tereza  
Kramlová z Nadačního 
fondu Veroniky Kašákové. 
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Stali jsme se partnery 
Sbírky potravin. V jarním 
kole celorepublikové sbír-
ky, které se uskutečnilo 
v sobotu 18. května, se 
podařilo vybrat celkem 
212 tun potravin a 23 tun 
drogistického zboží. Sbír-
ka, jež se bude od letoška 
konat vždy dvakrát ročně 
(kromě jara i na podzim), 
je organizována Českou 
federací potravinových 
bank, Svazem obchodu 
a cestovního ruchu ČR 
spolu s klíčovými obchod-
ními řetězci působícími na 
českém trhu a partnery 
z neziskového sektoru.

Pomoc ze Sbírky potravin 
se zaměřuje především na 
seniory, matky samoživi-
telky, pěstounské rodiny, 
děti z dětských domovů, 
hendikepované nebo lidi 

bez domova. Největší upo-
třebení naleznou konzervy, 
dětská výživa, instantní  
polévky, trvanlivé mléko, 
olej, rýže a luštěniny,  
těstoviny a základní i dět-
ská drogerie. V jarním 
kole Sbírky potravin nej-
více darovali lidé v Praze 
a ve Středočeském kraji,  
následovaly Jihomoravský 
a Jihočeský kraj.

Do Sbírky potravin jsme 
zapojili i některé naše 
SDGs ambasadory, her-
ce a moderátora Lukáše 
Hejlíka, herce a režiséra 
Jiřího Mádla, Miss World 
a zakladatelku Nadačního 
fondu Krása pomoci Taťá-
nu Gregor Brzobohatou 
nebo spisovatelku Báru 
Nesvadbovou.

Symbolicky na Zelený 
čtvrtek 18. dubna jsme 
společně s Unileverem 
a Českou veganskou 
společností uspořádali 
veganský velikonoční 
brunch v duchu zdravého 
životního stylu. Při této 
příležitosti jsme zároveň 
představili vůbec první 
průzkum agentury Ipsos, 
který sledoval veganské 
trendy v Česku.

V úvodu brunche vystou-
pila veganka a blogerka 
Nikoleta Kováč, známá 
také pod přezdívkou 
Surová dcérka. O tom, jak 
se česká společnost staví 
ke změnám jídelníčku 
v duchu vegetariánství či 
veganství, mluvil ředitel 
komunikace výzkumné 
agentury Ipsos Tomáš 
Macků. V lince veganství 
pokračovala Magdalena 
Leimerová z Unileveru, 
a to představením široké 
palety veganských pro-
duktů firmy: od populární 
zmrzliny ve veganském 
provedení přes vegeta-
riánskou majonézu až po 
kosmetiku. S programem 
FOOD na podporu kvalitního 
a vyváženého stravování 
následovala Michaela  
Číhalíková z Edenred,  
která se zaměřila přede-
vším na problémy s obezi-
tou. Na základě osobního 
příběhu jedné ze zaměst-
nankyň pak za Českou 
poštu ukázala Marta 
Selicharová preventivní 
program proti rakovině 
prsu a rakovině kůže pro 
pošťačky. O zlepšení 
zdraví díky ukončení  
závislosti na kouření 
mluvil Adam Kulhánek 
z Adiquit. Preventivní 
program k Alzheimero-
vě nemoci prezentoval 
Ladislav Wagner z Oboro-
vé zdravotní pojišťovny, 
která hradí potřebná 
vyšetření stavu paměti 
a navíc přispívá na  
vyšetření ostatních 
mozkových funkcí.  

Následovalo představení 
programu Skutečně zdra-
vá škola o stravování dětí 
na základních školách, 
kterému se věnovala 
Karolina Kallmünzerová. 
Skupinu prezentujících 
uzavřela Martina Flídrová 
z České podnikatelské 
pojišťovny s aplikací 
a webem Aktivně a zdra-
vě. Ten pomáhá široké 
veřejnosti se zdravým ži-
votním stylem od pohybu 
přes zdravý jídelníček. 

V závěru akce Česká 
veganská společnost spolu 
s Rostlinně představila 
rostlinný produkt roku 2018. 
Tím se stalo veganské 
Magnum, které získalo  
ve veřejném hlasování 
celou čtvrtinu hlasů. 
Všichni účastníci vegan-
ského brunche si navíc 
jako dárek odnesli  
voucher do fitness  
a wellnes od Balance  
Clubu Brumlovka, který 
byl vytvořen v duchu 
grafiky SDG 3 – Zdraví 
a kvalitní život.

Více informací o výzkumu 
na téma veganství 
v Česku si můžete 
přečíst na straně 42.

ZELEN Ý B RU N CH V  D U CH U  
VEGA N S K ÝCH VELIKO N O C

K V Ě T E N  2 0 1 9 

V  J A R N Í M  KO L E  S B Í R K Y  P OT R AV I N  L I D É  DA-
R O VA L I  2 3 5  T U N  Z B OŽ Í
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Vize Cen SDGs je postavena na globálním závazku k naplňo-
vání Cílů udržitelného rozvoje (SDGs) od OSN. Společného  
plánu pro lepší svět, ke kterému se zavázaly všechny  
členské státy OSN včetně České republiky. 

Letošní třetí ročník ocenění se nesl v duchu výjimečných 
nápadů s unikátním dopadem do různých oblastí, které 
mění svět k lepšímu. 

Vítěze z celkem 213 přihlášených projektů vybírala odborná  
porota. O nejlepších v kategoriích Byznys a Veřejná sféra 
navíc rozhodlo 3 782 hlasů ve veřejném hlasování.

6 L I S T Í
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NEJLEPŠÍ  ČESKÉ 
PROJEK T Y 
UDR ŽITELNOSTI
  
SEZNAMTE SE  S  VÍTĚZI 
CEN SDGS  2019 
N A  S L AV N O S T N Í M  G A L AV E Č E R U  N A  M I N I S T E R S T V U  Z A H R A N I Č N Í C H  V Ě C Í  J S M E 
3 0 .  K V Ě T N A  P Ř E DA L I  C E N Y  V Í T Ě Z N Ý M  P R O J E K T Ů M  C E N  S D G S ,  U N I K ÁT N Í H O 
O C E N Ě N Í  Z A  N A P L Ň OVÁ N Í  C Í L Ů  U D R Ž I T E L N É H O  R O Z VO J E  O S N  V  Č E S K U . 



Bára Nesvadbová, Monika Hromasová z Mavimi a dánský velvyslanec v ČR Ole Frijs-Madsen

Lucie Mádlová, Vít Olšák z GINA Software a Yemi A.D.

náměstek Vladislav Smrž (MŽP), Rudolf Šrůtek 
z Avastu a Daniela Krahulíková z Unileveru

Cenu pro Absolutního vítěze ročníku 
2019 si odnesl projekt GINA System. 
Softwarová mapová technologie 
od GINA Software pomáhá propojit  
záchranáře, dobrovolníky a další  
potřebné složky při pomoci na  
místech v náročném terénu, jako 
například v krizových oblastech při  
přírodních katastrofách.

„SDGs mají v naší zahraniční poli-
tice, která je tradičně založena na 
hodnotách humanismu, demokracie 
a lidských práv, své důležité místo. 
Cíle udržitelného rozvoje jsou ob-
razem světa, o který usilujeme,“ 
uvedl ministr zahraničních věcí 
Tomáš Petříček, jehož resort je 
partnerem Cen SDGs 2019, stejně 
jako Ministerstvo pro místní rozvoj 
ČR, Ministerstvo životního prostře-
dí ČR a Česká rozvojová agentura. 
Byznys partnerem je společnost 
Unilever. Mediálními partnery jsou 
Forbes Česko a ČTK – České noviny.

Novinkou letošního ročníku bylo oce-
nění za Rovnost mužů a žen. Cenu za 
projekt, který prosazuje rovné posta-
vení žen a mužů ve společnosti, si od-
nesli autoři projektu Mavimi. Mavimi 
pomocí webové aplikace propojuje 
ženy na mateřské se zaměstnavateli, 
kteří jsou ochotni vyjít matkám vstříc 
a nabídnou jim potřebnou pracovní 
flexibilitu.

Linku rovnosti mužů a žen otevře-
la večer při své keynote speech  
Majken Gilmartin, spoluzakladatelka 
světového fotbalového turnaje pro  
ženy-aktivistky Global Goals Wor-
ld Cup, který Asociace společenské 
odpovědnosti letos poprvé hostila 
v Česku. Finále se konalo den před 
slavnostním předáváním Cen SDGs 
2019 ve středu 29. května na Václav-

ském náměstí v Praze. Hru za lepší 
svět si zahrálo 144 amatérských 
hráček z 18 různých týmů z celé re-
publiky.

V kategorii Byznys ve veřejném 
hlasování zvítězil projekt Buď safe 
online, který vytvořili bezpečnostní  
experti z Avastu ve spolupráci 
s influencerem Jirkou Králem. 
Projekt učí děti a studenty, jak se 
bezpečně pohybovat na internetu, 
ať už jde o zabezpečené připojení 
nebo ochranu osobních údajů.  
Bezmála polovina dětí ve věku 9–12 
let totiž uvádí, že si po internetu píší 
s lidmi, které nikdy neviděly, 56 pro-
cent dětí v tomto věku se připojuje  
k nebezpečným sítím.

Vítězem veřejného hlasování v ka-
tegorii Veřejná sféra se stala Česká 
federace potravinových bank  
s povinným darováním v praxi.  
To vstoupilo v platnost v roce 2018 
novelou zákona o potravinách.  
Potravinové banky, které jsou nej-
větším bojovníkem proti plýtvání 
potravinami v Česku, mobilizovaly 
všechny své síly a intenzivně svážejí 
potraviny a pomáhají obchodníkům 
v nastavení darovacích procesů.

ministr zahraničních věcí Tomáš Petříček,  
Veronika Láchová z České federace potravino-
vých bank a Lenka Bradáčová
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ministr průmyslu a obchodu Karel Havlíček, Jan Fencl z Vodafonu  
a Karel Janeček

Zuzana Krajíčková z Forbesu, Ondřej Gonzor z Pochopim.to a pražský 
radní Vít Šimral

ředitel České rozvojové agentury Pavel Frelich,  
Jaromír Novák z mojeMORINGA a Lejla Abbasová

Cenu v kategorii Zahraniční rozvojová spolupráce České  
rozvojové agentury převzal Jaromír Novák s projektem  
mojeMORINGA. V Etiopii se zaměřuje na odpovědný  
obchod se sušenými a drcenými listy tamního stromu 
moringa oleifera (moringa olejodárná), který je mimořád-
nou superpotravinou. Tým školí místní farmáře a pomáhá 
jim dosáhnout na evropský trh.

Vítězem kategorie Mladý leader, jejímž partnerem je Forbes 
Česko, se stal 17letý Ondřej Gonzor, který se svými spolužáky  
založil aplikaci Pochopim.to. Ta pomáhá učitelům získávat 
důležitou zpětnou vazbu tak, aby byly hodiny ve školách pro 
žáky přínosnější a aby na druhé straně kantor věděl, na co 
se má příště zaměřit a v čem se případně zlepšit.

Cenu odborné poroty za Reporting podle SDGs si odnesl  
Vodafone, který ve svém nefinančním reportu jasně  
prokazuje, jak lze naplňovat SDGs, které jsou relevantní 
pro byznys.
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klavírista a skladatel Tomáš Kačo

vegetariánská zero waste recepce od Zátiší Catering

Udržitelné trofeje pro vítěze vyrobilo studio Cons-
cious & Craft. Společně s mezinárodní knihovnou 
inovativních materiálů matériO Prague vybrali sedm 
materiálů budoucnosti. Jednotlivé trofeje tak byly 
vyrobeny např. ze stavebního materiálu z rýžových 
slupek, recyklovaného textilu nebo experimentálních 
surovin z vaječných skořápek. Trofeje zároveň do-
plnily již tradiční betonové medaile ve tvaru SDGs,  
o které se opět postarali v Gravelli.

 
Galavečerem Cen SDGs 2019, který se nesl v duchu 
udržitelného eventu, provázel moderátor, herec 
a SDG ambasador Lukáš Hejlík. V průběhu veče-
ra zahrál duraty z autorské desky My Home Tomáš 
Kačo, klavírista a skladatel, který se ze samouka vy-
pracoval mezi nejlepší jazzové studenty na prestižní 
Berklee College v Bostonu a vyprodal newyorskou 
Carnegie Hall.

  

Sál Černínského paláce zdobily květiny sociálního podniku 
Aranžérie. Nejen na zdraví si mohli hosté připít udržitelným 
vínem z Vinných sklepů Kutná Hora, zároveň mohli ochutnat  
ojedinělou edici proteinových zmrzlin Míša opatřenou 
logem Cen SDGs. Na závěr večera byla pro všechny  
připravena speciální vegetariánská zero waste recepce 
od Zátiší Catering. Hosté si také jako malou pozornost 
domů odnesli čokolády od sociálního družstva CEDROVAT-
KA z Čokoládovny MANA v barvách SDGs v ekologickém 
kompostovatelném sáčku Frusack.
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nazula kopačky poprvé v životě  
a vykročila ze své komfortní zóny, 
všechny ukázaly obrovské odhodlání. 
Odhodlání a sílu žen, které se i přes 
rivalitu v jeden den dokázaly spojit 
a bojovat s cílem měnit svět k lep-
šímu.

„ S P O R T  M Á  S Í L U  Z M Ě N I T 
S V Ě T.  M Á  S Í L U  I N S P I R O V AT 

A  S J E D N O T I T  L I D I  J A K O 
M Á L O C O  J I N É H O .  M Ů Ž E 

P Ř I N É S T  N A D Ě J I  TA M , 
K D E  K D Y S I  B Y L O  J E N 

Z O U F A L S T V Í .“

N E L S O N  M A N D E L A

     

Tisíce lidí přišly podpořit a po-
vzbudit 144 hráček z 18 týmů, 
které se spolu utkaly ve hře 
za lepší svět. Přímo v centru  
Prahy na Václavském náměs-
tí jsme pro Global Goals World 
Cup Prague vystavěli kompletní  
fotbalovou arénu. Turnaj vznikl  
v Dánsku a postupně se rozšířil do 
celého světa – do Česka jsme ho 
přivedli pod hlavičkou Asociace 
společenské odpovědnosti. 

Ženy se utkaly za lepší vzdělání, za 
zdraví a kvalitní život, nebo za méně 
nerovností. Více než sportovní ta-
lent se v turnaji totiž počítá nadšení 
a ochota hrát za společensky důle-
žitá témata. Přestože většina z žen  

K V Ě T E N  2 0 1 9 

GLO BA L G OA L S WO RLD CU P P R AGU E
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GLOBAL GOALS 
WORLD CUP 
PR AGUE 
V E  S T Ř E D U  2 9 .  K V Ě T N A  J S M E  N A  VÁC L AV S K É M  N Á M Ě S T Í 
V  P R A Z E  U S P O Ř Á DA L I  H I S T O R I C K Y  P R V N Í  R O Č N Í K 
F O T B A L OV É H O  T U R N A J E  Ž E N  Z A  G L O B Á L N Í  C Í L E  O S N .

R E P O R TÁ Ž
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Kromě vstřelených branek 
se v tomto turnaji oceňu-
jí i fanoušci jednotlivých 
týmů, nápaditost kostýmů 
hráček nebo aktivita, 
s jakou hráčky podporo-
valy vybraný Cíl udržitel-
ného rozvoje OSN (Sustai-
nable Development Goals 
= SDGs). Tato všechna kri-
téria hodnotila odborná 
porota v čele s předse-
dou Yemim A.D., kreativ-
ním producentem a SDG 
ambasadorem. „Hráčky 
dokázaly strhnout pozor-
nost všech diváků i nás, 
poroty. Některé týmy do-
konce natrénovaly různé 
tanečky nebo pokřiky, po-
každé originální a jedi-
nečné, navíc ta jejich ra-
dost a zapálení, to se 
prostě jen tak nevidí, byl 
jsem naprosto nadšený,“ 
uvedl Yemi A.D.

Šampionkami prvního 
Global Goals World Cup 
Prague se staly hráčky  

České pošty s týmem 
Yellow Ladies. Cenou za 
nejlepší aktivity k vybra-
nému cíli ocenila porota  
tým Kopačky z Plzeňského  
Prazdroje. Ocenění pro 
nejlepší styl převzaly  
hráčky týmu PoweRED 
společnosti Vodafone. 
Cenu za práci s publi-
kem obdrželi Better World 
Starts at Home ze společ-
nosti IKEA. Speciální oce-
nění za udržitelný kostým 
si odnesly hráčky týmu 
The Same z Nadačního 
fondu Veroniky Kašákové 
– jejich kraťasy byly ušité 
z lichých ponožek. Unikát-
ní trofeje pro vítězky byly 
pro tento turnaj speciálně 
vyrobené z kostiček Lego.

Partnery Global Goals  
World Cup Prague byly  
Dánské velvyslanectví  
v Česku, Magistrát hl. m.  
Prahy, IKEA Česká  
republika a Junák – český 
skaut.

T I S Í C E  L I D Í  FA N D I LY  N A  
VÁC L AVS K É M  N Á M Ě S T Í  H Ř E , 
K T E R Á  M Ě N Í  S V Ě T  –  G L O BA L 
G OA L S  WO R L D  C U P  P R AG U E 

D O R A Z I L  D O  Č E S K A



Chtěli jsme najít cestu, jak zábavnou 
formou propojit společnost s aktiv-
ním naplňováním Cílů udržitelného 
rozvoje OSN. Snažili jsme se přijít na 
takovou kombinaci, která by propo-
jila sportovního ducha s myšlenkami 
aktivismu a říkali jsme si, jak by to 
asi mohlo vypadat.

 

Lidé... Při každém turnaji se nedokáži 
ubránit slzám radosti a štěstí. Jsem 
naprosto unešená tou veškerou 
energií. Vidět všechny ty ženy, jak 
se zapojují, s jakou vášní se účastní  
jednotlivých her i celého turnaje. Je 
to něco nepopsatelně překrásného, 
co mě pokaždé chytí za srdce.  
Ta láska a péče, nejen jedna o dru-
hou, ale i o jednotlivá témata  
a globální cíle, za které ženy hrají. 
Turnaj se také liší země od země. 
Lidé nikdy nejsou stejní. Pokaždé  
se najde něco úplně nového.  
V Praze například ta síla města jako  
takového, hrálo se přímo v samém 
centru metropole. Hráčky také  
ukázaly skvělou přípravu a vážně jim 
fotbal šel. Navíc skvěle pracovaly  
s publikem a fanoušky, to bylo fan-
tastické! Praha má svůj vlastní  
příběh a zároveň svou nezaměnitel-
nou energii, která z turnaje i z lidí  
vyzařovala.  

To je velmi těžká otázka. Podle mě je 
nejdůležitější si uvědomit, že opravdu  
záleží na tom, co se týká a dotýká 
nejen nás, ale i naší rodiny, přátel 
a celého okolí. Že jsme tu všichni  
dohromady. Nezáleží na místě, odkud  
pocházíme nebo na pozici, kde pra-
cujeme. Nás všech se týkají SDGs  
a je potřeba je naplňovat společně.

KD E S E  V Z A L  N Á PA D  
U S P O Ř Á DAT GLO BA L G OA L S  

WO RLD CU P ?  

JA K BYS TE M OTI VOVA L A 
NE J EN ŽEN Y,  A LE  I  O S TATNÍ , 

A BY S E  Z A J ÍM A LI  O  S D GS 
A  P O M Á H A LI  V  J E J I CH  

N A P LŇ OVÁ NÍ?

T U RN A J ,  K TERÝ J S ME  
V P R A ZE P O Ř Á DA LI ,  BY L 

V  P O Ř A D Í  GLO BA L G OA L S 
WO RLD CU P J IŽ  TŘIN ÁC T Ý. 

E XI S T UJ E NĚCO,  CO VÁ S  
D O K Á ŽE I  P O TÉ  D O B Ě  

J E Š TĚ P ŘEK VA P IT ?

Spoluzakladatelka Global Goals World Cup a ředitelka sportovní organizace Eir Soccer,  
která v Dánsku stojí za řadou sportovních událostí podporujících angažovanost žen  
ve sportu. Majken se podílí na organizaci fotbalových pouličních turnajů, ve kterých 
skrze sport a fotbal bojuje za dosažení rovného postavení mužů a žen ve společnosti, za 
což byla v roce 2016 oceněna ICA Women and Sport Award Europe 2016. Sama je aktivní 

sportovkyní, certifikovanou fotbalovou trenérkou a také filmovou producentkou.

Své sportovní zkušenosti zúročila Majken při vývoji speciálního míče pro účely Global  
Goals World Cup. Míč je navržen z měkčích materiálů, s nižší hmotností a menšími  

rozměry. Výsledkem je ergonomičtější fotbalový míč, který způsobuje méně zranění.
 

3 OTÁ Z K Y PRO  
MA JKEN GILMARTIN 
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Brum[LOVE]ka

Czechitas

Prague Raptors Football Club

Ladies of Fair Football

PoweRED

Better World Starts at Home

Yellow Ladies

Angels

Self-esTÝM

The Same

Kopačky

FK Lvice Černín

plEYers for life

Baťovky

SMART Women

#jsemvpohodě

ZC Dolls with balls

AIESEC4GlobalGoals
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Turnaj v ženské kopané jsme sice nevyhrály, ale 
my kopeme za technické a kvalitní vzdělávání 
celý rok.  Pro náš tým to byla skvělá příležitost, 
jak si na vlastní kůži vyzkoušet, jak se cítí dívky 
a ženy, které se přihlásí k nám na kurz. Vždyť 
vstupní podmínky byly prakticky totožné. Žádná  
z členek týmu nikdy aktivně fotbal nehrála a měla 
najednou nastoupit před diváky na Václavském 
náměstí.

Před měsícem jsme se potkaly, nakreslily si 
v holešovické tržnici křídou na asfalt hřiště 
a branky a učily se kopnout do balónu. Sbíraly 
jsme noviny na výrobu třásní pro fanoušky, půj-
čily si tenisky a hrdě jsme stály mezi ostatními 
týmy na Václaváku.

Je nám nyní bližší, jak se cítí ženy, které jdou na 
náš workshop a nikdy předtím IT nedělaly. Je to 
pro ně vystoupení úplně mimo komfortní zónu 
stejně tak, jako pro nás byl fotbal. A řekněme si 
upřímně – s IT je to jako s fotbalem, taky si větši-
na populace myslí, že je to jenom pro muže. Uká-
zaly jsme, že se nebojíme fotbalu a ženám se sna-
žíme dát inspiraci, že se nemusí bát IT.

Děkuju všem, kteří nás přišli podpořit na Václa-
vák. Děkuji všem, co nás podporují po celý rok, 
všem, co jakkoliv fandí kvalitnímu vzdělávání. 
Protože přispět k němu můžeš, i když nejsi škola, 
nejsi učitel, nejsi ministr. Stát se ajťákem můžeš, 
i když nemáš diplom, i když nemáš rád matemati-
ku, i když jsi holka. Hrát turnaj ve fotbale můžeš,  
i když jsi ještě před měsícem nevěděl, která brána 
je tvoje a která je soupeře.

Dita Přikrylová 
zakladatelka Czechitas a kapitánka týmu

NAZULY JSME KOPAČKY A DÍKY TOMU VÍME, 
JAK SE CÍTÍ ŽENY U NÁS NA IT KURZECH 

KO M E N TÁ Ř  D IT Y  PŘ I K RY LOV É



Bylo to pro nás velmi jednoduché rozhodnutí. Česká pošta 
je společensky odpovědná firma a SDGs samozřejmě sle-
dujeme a snažíme se je naplňovat. Účast na prvním Global  
Goals World Cup v Praze na podporu těchto cílů jsme 
si nemohli nechat ujít. Když jsem na jednom semináři  
potkala šéfku Asociace společenské odpovědnosti Lucii 
Mádlovou, hybatelku a dobrou duši všech akcí na podpo-
ru udržitelnosti, a vyprávěla mi, jak chce tento turnaj při-
vézt do Prahy, bylo mi jasné, že to bude super akce. A kdo 
by nechtěl podpořit dobrou věc a ještě k tomu dostat svůj 
tým až do New Yorku. 

Pak už to bylo jednoduché, získali jsme podporu generálního  
ředitele Romana Knapa a celého vedení. Na našem  
intranetu jsme zveřejnili zprávu, že hledáme fotbalistky do 
nově vznikajícího týmu. Během hodiny jsme měli tým se-
stavený i s několika náhradnicemi. Holky samy si také po-
jmenovaly tým Yellow Ladies. Pak už následovala jen čirá 
radost, korunovaná vítězstvím.

Už od začátku jsme chtěli do celé akce zapojit co nejvíce  
pošťáků. Proto jsme na náš intranet dali anketu, ve které 
mohli sami vybrat cíl, za který budou holky kopat. Na 
celé čáře vyhrál SDG 3 – Zdraví a kvalitní život. Byla to  
skvělá volba.

V rámci kampaně s názvem Myslete na prevenci jsme 
připomněli naše úspěšné preventivní zdravotní progra-
my, a to prevenci rakoviny prsu a zhoubného melanomu.  
Ty jsou určeny nejen pro naše zaměstnance, ale i širokou 
veřejnost. 

Již tradičně jsme se stali partnery Stanu proti melanomu. 
Vlastní preventivní akci – vyšetření znamének jsme potom 
pořádali v Olomouci. Vedli jsme také kampaň na sociál-
ních sítích a v rámci firmy. A hlavně se nám všem, kteří 
jsme se turnaje účastnili, podařilo zvýšit povědomí o tom, 
že něco jako udržitelný rozvoj a jeho cíle existují.

P RO Č J S TE S E  JA KO ČE S K Á P O Š TA ROZH O D LI 
D O T U RN A J E P ŘIHL Á S IT ? 

JAK PROBÍHAL VÝBĚR CÍLE UDRŽITELNÉHO 
ROZVOJE, ZA KTERÝ TÝM YELLOW LADIES KOPAL,  

A AKTIVIT V RÁMCI NAPLŇOVÁNÍ TOHOTO SDG?
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VÍTĚZK Y HISTORICK Y 
PRVNÍHO TURNAJE 
GLOBAL GOALS WORLD 
CUP PR AGUE 

ČESK Á POŠTA
 

Č Á S T  1  –  P Ř Í P R AV Y  –  Z  H L E D I S K A  C S R :
M A R TA  S E L I C H A R OVÁ ,  C S R  M A N A Ž E R K A

R OZ H OVO R



Překvapilo mě to, že si mě vybraly, vlastně jsme se vůbec 
neznaly. Máme v týmu holky z celé republiky od Vsetína 
po Ústí nad Labem, od milovnic Sparty po fanynky Slavie. 
Ani bych neřekla, že si může devět holek rozumět na první 
dobrou. Sešla se neuvěřitelná parta s chutí kopat za něco, 
co pro nás má smysl, a to je zdraví a kvalitní život. 

Všechny jsme měly obrovský sen, vyhrát a podívat se za 
oceán. Když jsem viděla jejich odhodlání, zápal a chuť 
hrát, říkala jsem si, to dáme. Pošťáci a pošťačky jsou tvo-
rové houževnatí a když si vezmou něco do hlavy, nevzdají 
to jen tak bez boje. Jsem kapitánka, ale u nás má svůj hlas 
každá členka. Tak to má být, nehrála jsem já a ony – my 
jsme hrály jako jeden tým!

Viděly jsme se v podstatě jednou na soustředění, poté  
až dopoledne před Václavákem. Takže z pohledu sportu 
probíhala hodně individuálně. Holky z týmu milují pohyb, 
o fyzičku jsem vůbec strach neměla. Navíc, od prvního 
setkání na soustředění jsme spolu v kontaktu každý den. 
Máme svoji chatovací skupinu, tam se průběžně řeši-
la taktika, pokřiky, rituály, hecovaly jsme se mezi sebou. 
V podstatě naše taktika byla úplně jednoduchá, my jsme 
si to chtěly hlavně užít. 

To jsme si říkaly před každým zápasem: „Holky, hlavně si 
to užijte.“ Myslím, že to bylo vidět. A to finále… přála bych 
ten pocit zažít všem hráčkám, které na turnaji byly.

N A VÍKEND OV ÉM S O U S TŘED ĚNÍ  S I  VÁ S T Ý M 
Z VO LIL  JA KO T Ý M OVO U K A P ITÁ NKU.  JA K T U TO 

D Ů LE ŽITO U RO LI  ZP Ě TNĚ VNÍM ÁTE?

JA K P RO B ÍH A L A P ŘÍP R AVA A  TRÉNINK Y  
T Ý M U Y ELLOW L A D IE S?

Č Á S T  2  –  T R É N I N K Y  A  P R Ů B Ě H  –  Z  P O H L E D U  T Ý M OV É  K A P I TÁ N K Y  A  T Ý M U : 
M A R K É TA  PÁ Z L E R OVÁ ,  K A P I TÁ N K A  T Ý M U
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Přemluvil jsem své kolegy z manažerského  
týmu pošty a založili jsme tým roztleská-
vačů Yellow Boys. 

Samozřejmě jsme nechyběli ani na sa-
motných utkáních na Václavském náměstí  
a když jsem viděl, s jakým zápalem se 
dámy z pošty pustily do hry, tak jsem 
se neudržel a taky jsem si „zafandil“  
z plných plic.

Česká pošta má díky vítězství možnost 
prezentovat se nejen jako významná  
logistická a společensky odpovědná  
firma, ale také jako jeden z největších  
českých zaměstnavatelů, který dbá  
i o své zaměstnance. 

Vítězství v turnaji mě samozřejmě těší, ale 
větší radost mám z toho, že jsme se zapojili  
do projektu, který má smysl. Který má  
celosvětový přesah. Nešlo zde o počet 
gólů, ale o podporu dobré věci. A kdo jiný 
než pošťačky, které jsou v každodenním 
kontaktu se zákazníky, by se měly nadchnout 
a předvést vynikající sportovně-pošťácký 
výkon? Za to jim děkuji.

T U RN A J EM G GWCU P ŽIL I 
Z A MĚ S TN A N CI  N A P ŘÍ Č  P O Š TO U. 
JA K J S TE  V Y  SÁ M JA KO ŘED ITEL 

CELÉ ČE S KÉ P O Š T Y T Ý M  
ČI  HR ÁČK Y P O D P O ŘIL?

CO P OVA ŽUJ E TE Z A NE J VĚ T Š Í 
P ŘÍN O S V ÍTĚ Z S T VÍ  ČE S KÉ P O Š T Y 
V  HI S TO RI CK Y P RVNÍM T U RN A J I 

G GWCU P P R AGU E?

Č Á S T  3  –  V Í T Ě Z S T V Í  A  P Ř Í N O S  –  Z  P O H L E D U  V E D E N Í : 
R O M A N  K N A P,  G E N E R Á L N Í  Ř E D I T E L
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Unikátní platforma Adiquit nabízí kuřákům pomocnou ruku 
při zvládání jedné z nejsilnějších závislostí. Využívá při tom 
ověřené metody z klinické praxe. Mobilní aplikace Adiquit 
zcela nahradí individuální sezení u klinického adiktologa. Te-
rapeutický program trvá 2 měsíce a nenásilnou a přátel-
skou formou provede kuřáka vším, co je potřeba k úspěšné-
mu odvykání. 

Po počátečním seznámení s osobním virtuálním terapeu-
tem následuje přípravná fáze, na které v podstatě úspěch 
celého procesu odvykání závisí. Ve druhé fázi, po odlože-
ní cigaret, Adiquit pomáhá předcházet chuti na cigare-
tu a podporuje čerstvého nekuřáka v jeho nové roli. Unikát-
ní mobilní aplikaci Adiquit mohou využít nejen sami kuřáci, 
ale také firmy, kterým záleží na zdraví svých zaměstnanců. 
V rámci akce #odkvetnanekourim navíc Adiquit ve spoluprá-
ci s Ligou proti rakovině pomáhá v prevenci rakoviny.  
Kontakt: Dr. Jana Vičanová | jana.vicanova@adiquit.com
www.adiquit.com

Společnost Armor je světoznámým výrobcem kvalitních tis-
kových náplní, které splňují nejpřísnější ekologické a zdra-
votní nároky. V souladu se zásadami udržitelného rozvoje 
zajišťuje Armor v programu OWA sběr vypsaných tonero-
vých kazet a jejich druhotné využití – renovaci, příp. recyk-
laci materiálů na zcela nové produkty. Nyní přichází Armor 
s novým uplatněním programu OWA a rozšiřuje jej i na kom-
plexní správu firemních tiskových zařízení. OWA Print Servi-
ces je služba určená institucím a firmám využívajícím více 
tiskáren od různých výrobců. Vedle úspory nákladů za sa-
motný tisk, údržbu a servis zařízení a včasné dodávky spo-
třebního materiálu zajišťuje Armor tímto programem také 
ekologicky odpovědný přístup – zpětný odběr kazet, snižo-
vání uhlíkové zátěže a materiálový report pro potřeby CSR. 
www.armor.cz
 

Aplikace Záchranka funguje už víc než tři roky a brzy ji 
bude mít ve svém telefonu milion uživatelů. Každý den ji 
využije 50 lidí, kteří s ní volají o pomoc. Aplikace už ne-
funguje jen na území České republiky, spolehnout se na ni 
mohou lidé v nouzi i v Rakousku nebo na slovenských ho-
rách. Letos na podzim se díky podpoře Nadace Vodafone 
rozšíří její záchranné pole i do Maďarska. Aplikace navíc 
chystá doslova revoluční novinku – přenese oči záchraná-
ře přímo na místo nehody. V současné době přizpůsobu-
jí vývojáři systém aplikace tak, aby byl v případě volání 
umožněn přenos obrazu a operátoři a operátorky tísňové 
linky tak mohli do záchrany vstupovat ještě předtím, než 
dorazí sanitka. Aplikace tak nabídne zase o něco efektiv-
nější způsob naplňování SDG 3.
 

Kontakt: Klára Majíčková | kmajickova@zachrankaapp.cz 
www.zachranka.app

A D I Q U I T

ZE L E N Á  P R O  O DV Y K Á N Í  KO U Ř E N Í

A R M O R

A P L I K AC E  Z ÁC H R A N K A

N OV Ě  Z AČ N E  F U N G OVAT  V  M A ĎA R S K U 
A  Z AČ N E  TA K É  P Ř E N Á Š E T  O B R A Z  

Z  M Í S TA  N E H O DY

V Praze existuje květinová dílna, která dělá nádherné ky-
tice a přitom pomáhá měnit svět v lepší místo. Už jen tím, 
že existuje. Jmenuje se Aranžérie a pracují v ní nejen lidé 
s epilepsií.

A R A N Ž É R I E

K V Ě T I N OVÁ  D Í L N A ,  K T E R Á  M Ě N Í  
O S U DY  L I D Í

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ
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Už samotné poslání Balance Clubu Brumlovka jde ruku v 
ruce se společenskou odpovědností. Balance Club se snaží 
určovat směr zdravého životního stylu nejen pomocí aktivní-
ho odpočinku, ale také naučit populaci v dnešní uspěchané 
době vytvořit si rovnováhu duše a těla. V rámci plnění třetí-
ho cíle udržitelného rozvoje „Zdraví a kvalitní život“ Balance 
Club přináší členům široké možnosti aktivní relaxace –  
fitness, skupinové lekce a wellness (bazén, vířivka, sauny, 
odpočinkové zóny, terasa). Během celého roku zařazuje 
speciální programy a akce, které mají za úkol tento cíl ještě 
více podpořit – speciální lekce, tematické workshopy, před-
nášky a kurzy. V letošním roce se Balance Club Brumlovka 
ještě více zaměřuje na ekologické řešení a odpadové hos-
podářství, ať už se jedná o zařazení do provozu tašek z re-
granulátu nebo papírových nápojových brček, tak aby docí-
lil environmentálně odpovědné firmy.

Příběh za každou květinou
Aranžérie funguje jako sociální podnik, ze kterého si odne-
sete nejen radost z krásných květin, ale také dobrý pocit 
z toho, že podpoříte zaměstnávání lidí, pro které není běžná 
práce samozřejmostí. Cílem Aranžérie je co nejlepší začle-
nění osob s epilepsií do běžného života. Většina z nich se 
totiž setkává s tím, že se k nim kvůli epilepsii někdo chová 
jinak než k ostatním, a to zejména v zaměstnání. Aranžérie 
je ukázkou reálné podpory, že i s epilepsií to může jít. Není 
to byznys jako každý jiný.

Potřebujete poradit s epilepsií?  
Aranžérie ví, na koho se obrátit
Aranžérie je součástí Společnosti E, která již 29 let podporu-
je lidi s epilepsií, aby život s touto nemocí lépe zvládali. Kon-
takty a více informací naleznete na www.spolecnost-e.cz.

Kontakt: Tereza Chvalová | info@aranzerie.cz 
www.aranzerie.cz

Kdo dneska není online, jako by nebyl. A právě zvídaví žáci 
a studenti jsou stále „přilepení“ ke svým chytrým telefonům, 
protože zde vyhledávají a doslova hltají rychle dostupné in-
formace. Proto si ve školství razí svou cestu digitální ná-
stěnky ÁMOS vision. Projekt se zaměřuje na předávání in-
formací novou, inovativní formou. Co si pod tím představit? 
Klasické školní nástěnky nově nahrazují velké tablety, kde je 
veškerý obsah k dispozici na pár kliknutí. Přesně tak, jak to 
dnes mají mladí rádi – rychle a digitálně.
 

Moderní informátor ÁMOS je 130 cm vysoký multimediál-
ní panel, který poskytuje žákům, ale i učitelům plno užiteč-
ných informací. Toto médium je vlastně novodobým hlasem 
školy, protože zde každý jednoduše a rychle najde přesně 
to, co potřebuje. Ať už se jedná o rozvrh hodin, suplování, jí-
delníček nebo fotografie ze školních akcí. To ale není všech-
no. ÁMOS umí vyhledat dopravní spojení, zobrazí předpo-
věď počasí nebo starším studentům pomůže najít praxi či 
stáž. Je to zkrátka moderní komunikační nástroj pro žáky 
a zaměstnance školy.

Á M O S  V I S I O N

D I G I TÁ L N Í  N Á S T Ě N K Y  Á M O S  V I S I O N 
D Ě T I  I N F O R M U J Í  I  B AV Í

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ

B A L A N C E  C LU B  B R U M L OV K A 
 

B A L A N C E  C LU B  B R U M LOV K A  Z A  L E P Š Í 
ZD R AV Í  A  K VA L I T N Í  Ž I VOT

Eva Kotěrová
Eva.koterova@balanceclub.cz
www.balanceclub.cz
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Česká pošta si je vědoma své odpovědnosti vůči zaměst-
nancům, klientům i prostředí, ve kterém podniká, a proto 
v rámci své strategie CSR založila 22. 12. 2016 nadaci. Hlav-
ním posláním Nadace České pošty je pomáhat lidem, kteří 
pomoc opravdu potřebují a podporovat projekty zaměřené 
na zdraví a zlepšování kvality lidského života. V rámci pro-
gramu Pošťáci POŠŤÁKŮM bylo loni prostřednictvím nada-
ce vyplaceno potřebným pošťákům 703 510 Kč. Z toho na 
příspěvky v nouzi šlo 181 400 Kč. Dalších 379 810 Kč bylo po-
skytnuto pošťákům v souvislosti s onemocněním jejich 
nebo členů rodiny. A na vozíky, polohovací křesla a jiné kom-
penzační pomůcky se přispělo 142 300 Kč. Loni Česká pošta 
také poprvé otevřela program Pošťáci SRDCEM a 76 orga-
nizacím, ve kterých se angažují její zaměstnanci, bylo vy-
placeno 760 000 Kč. Z programu Pošta PRO ZDRAVÍ nadace 
přispěla částkou 240 000 Kč na léčebně výzkumné a vzdělá-
vací centrum pro studenty 3. Lékařské fakulty UK.

Kontakt: Marta Selicharová | selicharova.marta@cpost.cz
www.ceskaposta.cz

Č E S K Á  P O Š TA

N A DAC E  Č E S K É  P O Š T Y

Od svých rodičů a prarodičů jsme již získali dost, teď je 
řada na nás – myslí si studenti České zemědělské univer-
zity. Proto ve spolupráci s Českou spořitelnou i podnika-
telským inkubátorem Point One vytvořili mezigenerač-
ní kurz Život učitelem. Kurz byl vypsán již dva semestry po 
sobě, zapojilo se do něj 20 seniorů (studentů Univerzity 
třetího věku) a 16 juniorů (studentů ČZU). Společně se po-
tkávali jednou týdně a v každé lekci se zaměřili na jedno 
konkrétní téma. Zatímco studenti vedli lekce zaměřené 
na současné trendy, například sociální sítě a nákupy onli-
ne, senioři ve svých hodinách sdíleli své zkušenosti, třeba 
s rodinným životem, domácími pracemi. Kurz je doplněn 
dvěma odbornými přednáškami České spořitelny k bez-
pečnosti na internetu a finanční gramotnosti.

www.csas.cz

Č E S K Á  S P O Ř I T E L N A

ŽI VOT  U Č I T E L E M

Domov sv. Josefa je jediným lůžkovým zařízením pro paci-
enty s roztroušenou sklerózou a jako modelové pracoviš-
tě funguje již 18 let. Organizace sídlí v Žirči u Dvora Králové 
nad Labem v barokním areálu, který původně obývali je-
zuité. V letošním roce probíhá na hlavní budově – Domu sv. 
Josefa – rekonstrukce, která spočívá ve výměně sto let sta-
rých oken.
 
Projekt řeší problém provozu energeticky nehospodárného 
objektu a ekologické dopady plynoucí z jeho stavu. Realizo-
vaná opatření povedou k významnému snížení nákladů na 
vytápění. Spotřeba plynu by měla být až o 20 procent nižší. 
Jedná se také o investici do památkově chráněného ob-
jektu. Okna musí odpovídat původnímu vzhledu – dřevěná, 
dvojitá, špaletová okna s trojitým sklem.
 
Výměnou oken dojde k vytvoření komfortnějšího prostředí 
pro klienty Domova sv. Josefa. 

D O M OV  S V.  J O S E FA

N OVÁ  O K N A  P O M O H O U  L I D E M  
S  R OZ T R O U Š E N O U  S K L E R ÓZO U

„ÁMOSe využíváme poměrně krátce, ale žáci se jej již na-
učili využívat. Snadná a intuitivní ovladatelnost dovolu-
je i nejmenším dětem dohledat potřebné informace. Vi-
díme jeho velký potenciál v informování žáků i veřejnosti. 
Vřele doporučuji,” říká Mgr. Luděk Bílý, ředitel ZŠ a MŠ Čer-
vená Voda. 
 
ÁMOS vision je otevřený ke spolupráci pro všechny společ-
nosti, které by mohly do vysílání přinést nová témata, ať už 
z oblasti zdraví, médií, finanční gramotnosti nebo ekologie.

Kontakt: Richard Prajsler | richard.prajsler@inpublic.cz
www.amosvision.cz

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ
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Na  jednotlivých pokojích nebude v zimě docházet k úniku 
tepla, v létě se v pokojích snadněji udrží přijatelná teplota. 
Rekonstrukce bude přínosem také pro personál, pro který 
je každodenní manipulace s okny náročnou součástí práce.
 
Podpořit projekt na výměnu sto let starých oken v Domově 
sv. Josefa můžete na www.darujokno.cz.

Jedním ze čtyř provozů firmy je Zdravá jídelna. Pod vede-
ním dvou šéfkuchařů zde pracují dvě party zaměstnanců se 
zdravotním postižením (OZP), a stávají se tak plnohodnot-
nými zaměstnanci firmy. V nabídce naleznete tradiční česká 
jídla, vegetariánskou kuchyni i výborné bezlepkové dezerty. 
Každý den je vše připraveno z kvalitních a čerstvých suro-
vin. Vše stoprocentně bez palmového oleje. V sezóně Zdravá 
jídelna zpracovává zeleninu ten den sklizenou, bez chemic-
kého ošetření, pěstovanou přímo v Toulcově dvoře v dalším 
provozu – zahradnictví. 

E N V I R A

V Y T VÁ Ř E T  P R AC OV N Í  P Ř Í L E ŽI TO S T I 
P R O  O S O BY  S E  ZD R AVOT N Í M  P O S T I -

ŽE N Í M  TA K ,  A BY  J E J I C H  Z A M Ě S T N Á N Í 
BY LO  S TA B I L N Í  A  S M YS LU P L N É  

A  Z V ÝŠ I LO  J E J I C H  U P L AT N I T E L N O S T 
N A  T R H U  P R ÁC E

Boj proti rakovině je v EY jedním z hlavních pilířů strategie 
společenské odpovědnosti. Společnost každoročně pořá-
dá a podporuje v rámci tohoto dlouhodobého projektu řadu 
aktivit. Zaměstnanci EY se v červnu účastní Avon pochodu 
proti rakovině prsu. V listopadu si pánové nechávají narůst 
knírek a EY se pravidelně umisťuje v TOP 10 českých firem 
v rámci iniciativy Movember, která bojuje proti rakovině 
prostaty. Nechybí ani přednášky pro zaměstnance na téma 
prevence rakovinových onemocnění či příležitost vstupu 
do českého registru dárců krvetvorných buněk. Nově letos 
společnost EY podpořila Nadační fond Hippokrates a při-
spěla na nákup polohovatelných lůžek na onkogynekologic-
ký stacionář Všeobecné fakultní nemocnice v Praze, a již 
počtvrté se zúčastnila celonárodní kytičkové sbírky organi-
zace Liga proti rakovině.
 

Kontakt: Denisa Laubrová | denisa.laubrova@cz.ey.com
www.ey.cz

Aktuálně má ENVIRA 75 procent zaměstnanců s různým 
zdravotním postižením ve čtyřech různých provozech: Zdra-
vé jídelně, zahradnictví, keramické dílně a správě a údržbě 
areálu Toulcova dvora.

Kontakt: Michal Jirsa | jirsa@toulcuvdvur.cz
www.setrnepoctive.cz

Společnost Ferrero motivuje mladé lidi k aktivnímu život-
nímu stylu jedním ze svých pilířů společenské odpověd-
nosti – globálním programem Kinder+Sport. Ten funguje ve 
30 zemích světa ve spolupráci se sportovními federacemi, 
asociacemi a olympijskými výbory. V ČR již rozhýbal tisíce 
dětí v rámci partnerství s projektem Olympiáda dětí a mlá-

E Y

E Y  B O J U J E  P R OT I  R A KOV I N Ě

F E R R E R O

K I N D E R  FA N S  –  O LY M P I Á DA  D Ě T Í  
A  M L Á D E ŽE

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ
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FlixBus je mezinárodní přepravní firma s kancelářemi ve  
14 zemích v Evropě i USA. Součástí firemní politiky je kromě 
udržitelného způsobu podnikání a poskytování hromad-
né dopravy šetrné k životnímu prostředí i podpora rovných 
pracovních příležitostí pro muže a ženy i všechny věkové ka-
tegorie. Ve FlixBusu v současné době pracuje přes 1 200 za-
městnanců, věkový rozptyl je 18 až 67 let a v mezinárod-
ním týmu pracuje 61 národností. FlixBus CZ nyní zaměstnává 

téměř 30 lidí a skladba jeho kolektivu je genderově vyváže-
ná.  Vzhledem k motivačnímu ohodnocení práce profesio-
nálního řidiče potkáte i za volantem zelených autobusů čím 
dál častěji ženy. Příkladem je řidička Monika, která si profe-
sí v dálkové dopravě splnila svůj sen a kráčí v rodinných šlé-
pějích. Monice vyhovuje pravidelná vnitrostátní linka, proto-
že se tak každý den může vracet domů.
 
Kontakt: Martina Čmielová | pr@flixbus.cz
www.flixbus.cz

V IKEA věří, že lepší domov vytváří lepší svět a že změny 
k lepšímu životnímu prostředí začínají u každého z nás. Rádi 
by proto inspirovali co nejvíce lidí, jak žít šetrněji, a rozší-
řili jejich povědomí o tom, co vše může každý udělat, aby 
jeho činnosti měly pozitivní dopad na lidi a planetu. Proto 
v dubnu spustili kampaň s názvem Lepší svět začíná doma, 
která je k vidění na internetu, TV, v médiích, u vybraných in-
fluencerů a v obchodních domech IKEA. Klíčová myšlenka 
kampaně je, že i malé změny v každodenních návycích mají 
pro životní prostředí velký význam, pokud je dělají všich-
ni. V rámci kampaně společnost také uspořádala festival, 
kde se zákazníci mohli inspirovat diskuzemi a workshopy 
na téma udržitelnější život v domácnosti. V průběhu dubna 
také byla představena aplikace IKEA Better Living, která 
uživatelům umožňuje vyzkoušet si hravým způsobem trva-
le udržitelný život. Aplikace obsahuje 75 nápadů na nená-
ročné změny, které by mohly lidi inspirovat k tomu, aby se 
víc zamýšleli nad důsledkem svých rozhodnutí. Kromě toho 
mohou s ostatními soutěžit o to, kdo bude mít největší pozi-
tivní vliv na naši planetu.

 

Kontakt: roman.bojko@ikea.com
www.ikea.cz

F L I X B U S

F L I X B U S  P O M Á H Á  ŽE N Á M  
P R O S A ZOVAT  S E  V  D O P R AV Ě

I N E X- S DA

Č E S K É  W O R KC A M P Y  V  D U C H U 
N OV ÝC H  PA R T N E R S T V Í

I K E A  Č E S K Á  R E P U B L I K A

L E P Š Í  S V Ě T  Z AČ Í N Á  D O M A

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ

deže, kterou spoluorganizuje Český olympijský výbor a po-
řadatelský kraj. Tato soutěž krajských reprezentací navozuje 
atmosféru opravdových olympijských her, začíná slavnost-
ním ceremoniálem, jehož součástí je složení olympijské pří-
sahy a zapálení olympijského ohně, sportovci mají možnost 
navštívit olympijský dům a účastní se medailových ceremo-
niálů. Na letošní olympiádě rozproudí atmosféru i biatlonist-
ka Markéta Davidová a kanoista Josef Dostál. 
S projektem Kinder Fans si navíc děti uvědomí celou krásu 
sportu, která nespočívá jen v pohybu, ale hlavně ve vzájem-
ném fandění a společné radosti ze hry.

Kontakt: Zuzana Humeníková | 
zuzana.humenikova@ferrero.com
www.kinder.cz

INEX-SDA každoročně podporuje prostřednictvím workcam-
pů tři desítky veřejně prospěšných projektů místních nezis-
kovek a obcí v celé ČR. 
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Za necelých 30 let svého fungování podpořil Jablotron 
prospěšné aktivity více než 200 miliony korun. Od roku 
2016 pomáhá prostřednictvím vlastní nadace. Ta je nej-
aktivnější ve svém regionu a zaměřuje se především na 
podporu vzdělávání.

JA B L O T R O N

E-shop s ekologickými produkty Méněodpadu.shop získal 
novou tvář a mění také svůj název, který nyní lépe vyjadřu-
je blízkost k přírodě. Hodnoty však zůstávají stejné. „V Zemi-
to myslíme na budoucnost a snažíme se budovat úctu vůči 
Zemi i vůči svým zákazníkům,“ říká manažer e-shopu  
Jiří Váhala. Zároveň dodává, že každá velká změna začí-
ná u jednotlivců. Stačí například zvolit ekologické výrob-
ky z udržitelných zdrojů namísto jednorázových. Sortiment 
se na e-shopu neustále rozšiřuje – třeba o přírodní kosme-
tiku od lokálních producentů. Zemito také zvyšuje povědomí 
o dopadech lidské činnosti na životní prostředí a nadměrné 
produkci odpadu. Přesvědčte se o tom sami na stránkách 
www.zemito.cz.
 

Kontakt: Jiří Váhala | jiri@zemito.cz
www.zemito.cz

Český Brod je město ležící nedaleko Prahy. I zde má poboč-
ku online lékárna Pilulka.cz. S tou se potkali nadšenci z Lep-
šího místa a vymysleli, jak prozářit město ještě v předvá-
nočním čase skutečnou radostí, vděčností a dárky, které 
mají smysl. Tak vznikla kampaň Daruj radost v Českém 
Brodě, jež měla dozvuk až do letošního jara. Projekt zamě-
řený na šíření radosti a budování komunity nejprve sbí-
ral nominace příběhů občanů i místních organizací, které 
byť skryté vlastně dělají Český Brod Českým Brodem. Míst-
ní následně ve veřejném hlasování vybrali tři příběhy svých 
sousedů a zdejších organizací. Ty pak v novém roce Pilul-

J R K  Č E S K Á  R E P U B L I K A

E-S H O P  M É N ĚO D PA D U . S H O P  M Ě N Í 
S V Ů J  N Á ZE V  N A  ZE M I TO . C Z

L E P Š Í  M Í S T O

DA R U J  R A D O S T  V  Č E S K É M  B R O D Ě .  
LO K Á L N Í  R A D O S T  S  O N L I N E  

L É K Á R N O U  P I LU L K A . C Z

Letošní rok se ponese v duchu nových partnerství, kdy dob-
rovolníci podpoří celkem šest nových projektů – renovaci 
skladu v Potravinové bance pro Prahu a Středočeský kraj; 
úklidové práce na kostele sv. Havla a přípravu příměstské-
ho tábora společně s M’am’aloca ve Štolmíři; revitaliza-
ci studánek v obci Vitice; obnovu historického pivovaru ve 
spolupráci se Spolkem Šemíka z Čechtína; přípravu festiva-
lu v Kozolupech a údržbové práce v klášteře Porta coeli. Za-
pojit se je možno jako dobrovolník, vedoucí dobrovolníků 
nebo finanční podporou programu.
 
Kontakt: Eva Macková | projekty.cr@inexsda.cz
www.inexsda.cz

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ
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Mamma HELP je pacientská nezisková organizace sdružující 
ženy s rakovinou prsu, jejich blízké, lékaře, sestry a sympa-
tizanty, a letos slaví již 20. výročí svého založení. Prostřed-
nictvím sítě Mamma HELP center v osmi městech České 
republiky poskytuje bezplatné individuální psychosociál-
ní poradenství a zajišťuje pro klientky množství motivač-
ních a aktivizačních programů. O pacientky se v Mamma 
HELP centrech starají  terapeutky,  které mají s rakovinou 
prsu osobní zkušenost. Pacientky tak v centrech nalézají 
potřebné porozumění, podporu a odpovědi na otázky, které 
s novou situací souvisejí. Rozhovor vždy vede jedna terape-
utka s jednou pacientkou, případně s pacientkou a jejím do-
provodem v soukromí.

Mamma HELP se také snaží zvýšit povědomí a informova-
nost veřejnosti o rakovině prsu, její prevenci a léčbě po-
řádáním edukačních přednášek a aktivit pro veřejnost, 
prostřednictvím Října v růžové nebo preventivní kampa-
ní „Udělej uzel!”. Personálně Mamma HELP zajišťuje pro-
voz bezplatné AVON linky, provozuje odborné online porad-

M A M M A  H E L P

META se primárně věnuje vzdělávání a inkluzi dětí, kterým 
neznalost českého jazyka brání v plnohodnotném vzdělá-
vání. Neznalost češtiny a českého prostředí brání v začle-
nění do života v ČR ale nejen dětem. META proto zprostřed-
kovává cizincům českou kulturu a tradice jinak, netradičně, 
zábavně. Společně s mezinárodním týmem dobrovolní-
ků pořádá několikrát do roka výlety, tematické večery, 
workshopy a rodinná odpoledne v Praze a okolí. Díky nim se 
mohou lidé z nejrůznějších koutů světa setkávat a sezna-
movat se s českou kulturou a prostředím. Akce klubu ne-
jsou zdaleka jen pro cizince, jsou pro všechny, kteří touží 
po setkávání a seznámení s lidmi, kteří našli v Česku svůj 
domov, mají své příběhy, svůj jazyk a svou kulturu, o které 
se mohou podělit. Sledujte termíny akcí Klubu ČEKUJ! aneb 
česká kultura jinak na FB a připojte se.
 

Kontakt: Lucie Soukupová | soukupova@meta-ops.cz
www.meta-ops.cz

M E TA  –  S P O L E Č N O S T  P R O  
P Ř Í L E Ž I T O S T I  M L A DÝC H  M I G R A N T Ů 

 
K LU B  Č E K U J !  

A N E B  Č E S K Á  K U LT U R A  J I N A K

ka obdarovala produkty ze své online lékárny dle jejich kon-
krétních potřeb a spolu s Lepším místem jejich příběhy po-
mohla dostat do povědomí města i blízkého okolí. Mnohdy 
je totiž snadné brát něčí snahu, energii a práci jako samo-
zřejmost, ale ve skutečnosti jsou vzácností a bohatstvím 
pro místo, kde jsou vynakládány. Lepší místo s Pilulkou se 
shodly, že právě to stojí za to ocenit a zviditelnit, a inspiro-
vat tak další k šíření dobra a radosti.
 

Kontakt: Petr Steklý | petr.stekly@lepsimisto.cz
www.lepsimisto.cz/darujradost
 

ny. Nově Mamma HELP přinesla na trh nealkoholické pivo 
Mamma BEER, které je jako první určeno ženám  
s rakovinou prsu.
 
Kontakt: Petra Plánková | 720 958 625 | 
petra.plankova@mammahelp.cz
www.mammahelp.cz 
 

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ
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Nadace Forum 2000 letos pořádá 23. konferenci Forum 2000 
s názvem „Recovering the Promise of 1989“ ve dnech 13.–15. 
října 2019. Cílem říjnového setkání je reflektovat vývoj po-
sledních 30 let, analyzovat výzvy současnosti a hledat způ-
soby, jak obnovit ducha odpovědnosti a posílit demokracii. 
Účastníci konference se rovněž budou zamýšlet nad tím, jak 
vnitřní nejistota demokratického Západu, současný vzestup 
Číny, Indie a dalších aktérů, či širší globální trendy, včetně  
environmentálních rizik, přetvářejí svět a jak ovlivní naši 
společnou budoucnost v následujících 30 letech. 

Projekt Doma bez obav, který pomáhá osamělým seniorům, 
již nadace představovala. Když se ale po skončení roku 2018 
dívala na to, kolika seniorům pomohla, uvědomila si jednu 

důležitou věc. Téměř 50 procent těch, kterým nadace po-
mohla, nejsou přímo senioři, ale jejich rodiny, tzn. domácí 
pečující. Bez rodin by byla domácí péče v mnoha případech 

N A DAC E  F O R U M  2 0 0 0

P O D P O R U J E M E  D E M O K R AC I I  
A  L I D S K Á  P R ÁVA

N A DAC E  K R Á S A  P O M O C I

D O M A  B E Z  O B AV

Konferenci doprovodí Festival demokracie, který se uskuteč-
ní od 11. do 17. října 2019 v Praze a dalších městech. 
Festivalový týden nabídne debaty, projekce, koncerty, výsta-
vy a mnoho dalších akcí, v jejichž rámci se budou probírat 
aktuální otázky a předkládat nápady a vize pro naši demo-
kratickou budoucnost. Vstup na festival je zcela zdarma.
 
www.forum2000.cz
www.facebook.com/forum.2000

22. května proběhlo slavnostní předávání 22. ročníku Ceny 
Via Bona. Ocenění v kategorii Dárcovská výzva získal Ondřej  
Šimetka za získávání finančních prostředků pro Lékaře bez 
hranic, jako Dobrá firma byla oceněna Vincentka za svou 
pomoc Luhačovicku. Srdcařkou je Martina Seidlerová za  
oživování Jesenicka a Mladým srdcařem se stal Patrik Zadi-
na za pomoc dětem z dětských domovů. Cenu Nadace Via 
za dobré sousedství získala Eva Lehotská za dlouhodobou 
a obětavou činnost pro ostravskou osadu Bedřiška. Příběhy 
všech finalistů je možné si přečíst na www.cenaviabona.cz.
 
Kontakt: Monika Skopalová | monika.skopalova@nadacevia.cz
www.nadacevia.cz/viabona

N A DAC E  V I A 

C E N Y  V I A  B O N A  20 1 9  J S O U  R OZDÁ N Y

nereálná, zároveň je péče o blízkou osobu velmi vyčerpáva-
jící, přesto domácí pečující nedostávají takovou podporu,  
jakou by si zasloužili. Nadace Krása pomoci jim proto nabízí 
poradenství a je jim oporou, na jednom místě se dozví vše 
potřebné, a pokud nemají kapacity, pomůže jim i vše vyřídit. 
Pokud tedy řešíte péči o vaše prarodiče nebo rodiče,  
obraťte se na ně.
 
Kontakt: Michaela Stachová | stachova@krasapomoci.cz
www.krasapomoci.cz 

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ



Grantový program Nadačního fondu Tesco Vy rozhoduje-
te, my pomáháme podporuje od roku 2016 veřejně prospěš-
né projekty neziskových a příspěvkových organizací po celé 
České republice. Cílem programu je zlepšovat kvalitu živo-
ta v ČR a udržitelný rozvoj skrze aktivity lokálních komunit 
v blízkosti prodejen Tesco. Za pět kol program dosáhl skvě-
lých výsledků, a to především díky enormnímu zájmu míst-
ních neziskových organizací a úžasné podpoře zákazníků i  
zaměstnanců společnosti Tesco. Bylo darováno více než 18 
milionů korun na realizaci 810 dobročinných projektů z cel-
kových 2 876 přihlášených organizací. Do hlasování se zapo-
jilo neuvěřitelných 17,4 milionu zákazníků. Ti mají jedinečnou 
možnost spolupodílet se na podpoře projektů v jejich okolí.
Od 17. června 2019 mohou zákazníci opět rozhodnout  
o vítězných projektech 6. kola programu prostřednictvím  
žetonů, které obdrží za každý nákup. Žetony následně vha-
zují do hlasovacích boxů pro projekt, který je nejvíce zaujal. 
Přihlášené projekty se nejčastěji zaměřují na vzdělávání, 
pomoc dětem, zdravotně a sociálně znevýhodněným  
občanům i seniorům, nebo také na záchranu životního  
prostředí i obnovu a rozvoj místních tradic. Další, 7. výzva 
pro přihlášení projektů, které mění naše okolí k lepšímu, 
bude spuštěna v říjnu 2019.
 
Kontakt: Pavla Mikešová
vyrozhodujetemypomah@tesco.com
itesco.cz/pomahame/

Elektřinu používáme všichni. Ale zamysleli jste se někdy nad 
tím, že i její výroba má dopady na přírodu a společnost? 
Tarif Nazeleno přináší do tohoto odvětví zelenou revoluci. 
Nabízí elektřinu ze stoprocentně obnovitelných zdrojů,  
kterou dodávají pouze menší lokální výrobci. Pochází  
z biomasy, bioplynu, větrných a malých vodních elektráren 
a střešních fotovoltaických panelů. Domácnosti se mohou 
připojit k obnovitelným zdrojům, firmy podnikat z čisté ener-
gie. Tarif Nazeleno poskytuje možnost vrátit přírodě energii, 
kterou nám dává, aniž by docházelo k zničujícím zásahům 
do krajiny. Cena zelené energie je srovnatelná s nabídkou 
ostatních, a připojit se tak může opravdu každý. Pokud to 
myslíte s udržitelností vážně, zelená energie by měla být 
součástí vašeho života.
 
Kontakt: Jana Babiková | jana.babikova@nanoenergies.cz
www.elektrinanazeleno.cz
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N A DAČ N Í  F O N D  T E S CO 

V Y ROZHODUJETE, MY POMÁHÁME – ZA 
PĚT KOL GRANTOVÉHO PROGRAMU FOND 
PODPOŘIL 810 DOBROČINNÝCH PROJEK-

TŮ ČÁSTKOU PŘES 18 MILIONŮ KORUN

N A N O  E N E R G I E S

ELEKTŘINA NAZELENO

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ

Spolek Náruč, sídlící na periferii Prahy, poskytuje sociální 
služby a pracovní místa osobám se zdravotním znevýhod-
něním. V rámci ekonomické stability se rozvíjí směrem 
k samostatnosti a nezávislosti. Uplatnění v gastronomic-
kém provozu zde nachází téměř 30 osob s hendikepem. 
Kavárna Modrý domeček produkuje vlastní čerstvé  
výrobky. Zaváží občerstvení do různých firem, spolků  
a organizací. Specializuje se také na výrobu jedlých 
dárků. Při poskytování i výrobě občerstvení dbá na dodr-
žování ekologických zásad. Spolupracuje s lokálními  
dodavateli, respektuje sezónu. Kavárna samotná  
je oblíbeným místem jak komunitním, tak turistickým.
 
Kontakt: Marie Hrdá | 603 527 854 | marie@spoleknaruc.cz
www.modrydomecek.cz | FB: Kavárna Modrý domeček

N Á R U Č

K AVÁ R N A  A  B I S T R O  M O D RÝ  D O M EČ E K 
Z A M Ě S T N ÁVA J Í C Í  O S O BY  S E  ZD R AVOT-

N Í M  ZN E V Ý H O D N Ě N Í M



Hlavním posláním spolku Nové háro je pomáhat nemocným 
dětem a mladým lidem po ztrátě vlasů tím, že jim vyrábí  
paruky z pravých vlasů a to přímo na míru. Nemocní si tak 
s vlasy nemusí vůbec dělat starosti, spolek všechno  
zařídí za ně. Sežene dárce vlasů, domluví vlásenkářku  
a proplatí výrobu paruk. Spolek Nové háro již takto pomohl  
téměř třiceti dětem a dospívajícím, na dalších parukách 
právě pracuje. Kromě výroby paruk se ale Nové háro věnu-
je také šíření povědomí o dětské onkologii. Spolek nedávno 
spustil kampaň Ať to není tabu a organizuje přednášky pro 
školy i veřejnost. Nové háro založila Markéta Zagrapanová, 
která se sama s nádorovým onemocněním léčila a o vlasy 
přišla dokonce dvakrát. V roce 2018 svému onemocnění  
bohužel podlehla.

Kontakt: Lucie Staňková | lucie@noveharo.cz
www.noveharo.cz

N OV É  H Á R O

PARUKY ZDARMA PRO ONKOLOGICKY  
NEMOCNÉ DĚTI A DOSPÍVAJÍCÍ
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Značka od svého založení v roce 2014 rychle upoutala  
mezinárodní pozornost pro svoji sadu papírenských produk-
tů, které jsou kvalitní a cenově dostupné. Ve svém studiu 
úspěšně navrhují a s citem k tradičnímu řemeslu a principy 
cirkulární ekonomiky také vyrábí originální kolekce  
z 36 barev 100procentně recyklovaného papíru. Včetně 
speciálních edic nebo zakázek na míru. Dřevěnými razítky 
s autorskými ilustracemi si vše z jejich portfolia můžete per-
sonalizovat přímo v jejich prvním obchodě na Letné nebo 
na jednom z workshopů, které pravidelně pořádají. Nedáv-
né spolupráce s institucemi Česká centra, Národní galerie 
Praha a společnostmi HBO, KPMG, Wüstenrot nebo Aerofilms 
jsou velkými radostmi a dobrodružným pokračováním jejich 
nekonečného příběhu. V současné době připravují rozšíření 
výrobních kapacit a investují do vývoje vlastního e-shopu.
 
Kontakt: info@papirna.cz | 252 547 452 | 775 128 331
www.papirna.cz

PA P Í R N A  S TAT I O N E RY

PA P Í R N I C T V Í  J I N A K .  S  VÁ M I .  

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ



P E S T R Á

P E S T R Á ,  O .  P.  S .  S P U S T I L A  K A M PA Ň 
P E S T RÝ  Ž I VOT  L I D Í  S  P O S T IŽE N Í M

V České republice žije kolem jednoho milionu zdravotně 
postižených lidí, tedy více než 10 procent populace.  
Nezisková organizace Pestrá má za svou hlavní vizi Pestrý  
život lidí s postižením. K 10. výročí se rozhodli tuto vizi 
trochu zhmotnit a ukázat, co to znamená. Kromě toho, že 
lidem s různými druhy postižení pomáhají prostřednictvím 
vycvičeného asistenčního psa a nabízejí pracovní  
místa, vysoké manažerské pozice nevyjímaje, snaží se 
také o osvětu a propagaci tohoto tématu. Na základě  
příběhů lidí, kteří mají často život mnohem pestřejší, než 
by se na první pohled mohlo zdát, chtějí zvýšit informova-
nost veřejnosti o problematice lidí se zdravotním postiže-
ním a podporovat aktivity vedoucí k odstranění bariér  
a integraci těchto lidí do společnosti. Kromě intenzivní  
informační a osvětové kampaně na sociálních sítích budou 
také pořádány různé akce zaměřené na širokou veřejnost. 
První tváří kampaně se stala PR manažerka Pestré, Jana 
Augustinová. Její příběh určitě stojí za přečtení.

„Od narození jsem na vozíku a neustále se snažím svůj život 
posouvat dál, být co nejvíc samostatná a také prospěšná 
společnosti. Už 16 let zpívám v kapele The Tap Tap, přes  
10 let učím základy rytmu a čtyři roky dělám PR manažerku 
v Pestré – psí asistenci. Nemám ráda, když v lidech vzbuzuji 
lítost nebo přehnaný obdiv. Není k tomu totiž důvod.  
Prostě se snažím žít svůj život jako každý jiný, akorát  
s některými věcmi zkrátka potřebuji pomoct od druhé 
osoby. Je mi ctí být první tváří kampaně Pestrý život lidí 
s postižením, protože bariéry podle mého často vznikají 
hlavně v lidech, kteří o této tematice nemají žádné  
povědomí. Myslím, že každý z nás má nějaký ten handicap, 
ať už větší nebo menší, a tak si také každý zaslouží dostat 
v životě šanci něco dokázat. Můj život je pestrý i kvůli lidem, 
kteří se nebáli mi dát příležitost. Díky za to!“

www.pestra.cz

P O J I Š Ť OV N A  V Z P

S P O L EČ E N S KO U  O D P OV Ě D N O S T  
M A J Í  V  K RV I

V Pojišťovně VZP razí myšlenku, že každá firma by měla 
v rámci svých možností pomáhat potřebným, věnovat se 
dobročinným aktivitám, podporovat kulturu, sport nebo 
vzdělávání. Protože sport má důležitou preventivní roli, 
hraje podpora pohybu a zdravého životního stylu velkou roli 
v komunikačních aktivitách pojišťovny.  

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ

C S R  M E N D E LU  &  KO L I B Ř Í K  C S R

D E N  S P O L EČ E N S K É  O D P OV Ě D N O S T I 
N A  M E N D E LU

26. dubna proběhl za podpory A-CSR Den společenské 
odpovědnosti, který organizovali studenti společně se CSR 
MENDELU a Kolibřík CSR.
 
V první části dne probíhala v prostorách PEF Mendelovy 
univerzity v Brně soutěžní výstava studentských projektů. 
Této každoroční akce se zúčastnilo přes 300 návštěvníků, 
kteří se seznámili s vystavujícími sociálními firmami, ukáz-
kami CSR z byznys segmentu a realizovanými studentskými 
projekty. Občerstvení zajišťovala kavárna U Žambocha a její 
zaměstnanci se sluchovým postižením.
 
Druhá část dne pak byla věnována přednáškám hostů 
na téma společenské odpovědnosti v praxi. Spolupráci 
korporátu a sociální sféry představili ČSOB s Kolibřík CSR, 
své společensky odpovědné aktivity prezentovali také další 
partneři akce – Jihomoravský kraj, Impact Hub a KPMG.
 
Porota z 26 inspirativních projektů českých i zahraničních 
studentů vybrala dva vítězné: Prales dětem s globálním 
dopadem a Grilování se seniory zaměřený na lokální aktivitu.

 
Kontakt: 
Sylvie Formánková, Zdeněk Kosour
sylvie.formankova@mendelu.cz
Instagram: den_spolecenske_odpovednosti
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V katalogu reklamních agentur najdete běžně přes 25 000 
propagačních předmětů. Celkově čeká v ČR na skladech  
okolo 30 milionů položek. Levně se vyrobí, přivezou přes 
půl světa, potisknou, rozdají a často zase rychle skončí 
v koši. Tenhle způsob marketingu prostě designérům 
z Conscious & Craft nedával smysl, tak se ho rozhodli 
změnit. Ukazují, že o sobě firmy mohou dát vědět i bez 
laciných USB, křiklavých deštníků a plastových klíče-
nek z Asie. Cestou je navrhovat kvalitní a udržitelné pro-
dukty, které odrážejí firemní kulturu – jako to už uděla-

CO N S C I O U S  &  C R A F T

P R O PAG AČ N Í  P Ř E D M Ě T Y
 U D R ŽI T E L N Ě

li pro společnosti Skanska nebo Eyelevel. U produktů řeší 
celý životní cyklus, podporují lokální výrobu, hlídají obaly 
a dopravu, a kde je to možné, používají certifikované ma-
teriály i technologie.

Iniciativa Meet and Code navazuje na projekt EU Code Week 
a stojí za ní kromě společnosti SAP také charitativní orga-
nizace Haus des Stiftens a TechSoup Europe. Jejich společ-
ným cílem je dát mladým lidem příležitost dozvědět se více 
o digitálním světě, naučit je kódovat a poskytnout jim mož-
nost využít tyto znalosti při jejich uplatnění na pracovním 
trhu. V loňském roce dala společnost SAP v České republice 
díky finanční podpoře vzniknout 55 seminářům.
Školy či neziskové organizace včetně Czechitas získaly 
grant pro své vzdělávací aktivity cílené na věkovou katego-
rii 8–24 let. Samotní zaměstnanci SAP navíc v Praze i v Brně 
zorganizovali 11 workshopů pro děti, v rámci měsíce dobro-
volnických aktivit se na nich podílelo 30 kolegů.  

S A P

M E E T  A N D  C O D E

Kromě toho, že podporuje celou řadu špičkových sportov-
ců, jako je nadějný dráhový cyklista Jiří Janošek nebo mistr 
republiky ve středním triatlonu Tomáš Řenč, je PVZP part-
nerem významných sportovních podniků, mezi něž patří 
Jizerská 50 nebo seriál závodů Tři pro zdraví. Firma přitom 
není jenom sponzorem událostí, ale aktivním partnerem, 
který přímo na místě přispívá k šíření znalostí souvisejících 
se zdravým životem. Sami zaměstnanci se často zapojují 
do sportovních aktivit, které jejich firma podporuje. Sport 
a podpora zdraví jsou sice důležitým, ale nikoli jediným 
směrem CSR aktivit. „Společenskou odpovědnost máme 
v krvi a pomáhat lidem v nouzi je naším každodenním 
chlebem,“ potvrzuje Halina Trsková, místopředsedkyně 
představenstva PVZP. S podporou pojišťovny tak například 
v africké Keni funguje sanitka zajišťující spojení domorod-
ců s místními nemocnicemi, letos v dubnu PVZP pohotově 
pomohla Nadačnímu fondu Toník vyřešit zoufalou situaci 
rodiny autistického Péti Jochece poté, co přestalo fungovat 
auto, na kterém je rodina životně závislá. 

www.pvzp.cz

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ
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Dohromady tak mohlo v ČR díky Meet and Code nahlédnout 
do světa programování více než 2 300 účastníků. V rámci 
celé Evropy to bylo přes 52 tisíc mladých lidí z 22 zemí.

Kontakt:  
Eva Holubová | eva.holubova@sap.com
www.meet-and-code.org

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ

S O C I Á L N Í  K L I N I K A  /  
Č E S K Ý  I N S T I T U T  B I O S Y N T É Z Y

D O S T U P N Á  P S YC H OT E R A P I E

Psychoterapie hrazená ze zdravotního pojištění není v ČR 
dostupná v potřebné míře. Stává se, že lidé, kteří se dosta-
nou do velmi vážné životní krize a nutně potřebují profesio-
nální podporu, si terapii v soukromých ordinacích nemohou 
finančně dovolit. Sociální klinika právě takovým lidem nabízí 
nutnou terapeutickou pomoc prostřednictvím 12 sezení  
za drobný příspěvek dle individuálních možností klientů.  
Sociální klinika spolupracuje se zkušenými terapeuty,  
kteří pracují jako dobrovolníci. Sociální klinika byla  
založena v roce 2014 Českým institutem biosyntézy, který 
zde jako jediný rozvíjí biosyntézu – mezinárodně akredito-
vanou psychoterapeutickou metodu. Institut organizuje 
pětiletý výcvik v biosyntéze dle evropských standardů  
EAP a organizuje desítky workshopů a seminářů pro  
odborníky i širokou veřejnost.

www.socialniklinika.cz  

www.biosynteza.cz

Kolik energie potřebujeme k pohodlnému životu? K čemu 
všemu využíváme elektřinu? Existuje ideální způsob její 
výroby? Proč se některých zdrojů bojíme? Odpovědi na tyto 
otázky, ale i spoustu dalších pomáhají žákům základních 
a středních škol hledat besedy s názvem Energie – budouc-
nost lidstva, které Skupina ČEZ pořádá již od roku 2000.

Cílem besed, které dosud absolvovalo na 240 tisíc dětí,  
je ukázat energetiku v celé její komplexnosti, a umožnit tak 
mladým lidem samostatně se rozhodnout, jaký energetický 
mix by si pro Českou republiku v budoucnu přáli.

Na obsahu besed spolupracují renomovaní experti, předná-
šet jezdí pedagogové z VŠ, nezávislí odborníci na energetiku 
i zaměstnanci společnosti ČEZ, konkrétně z jaderných 
elektráren Temelín a Dukovany. Besedy jsou nedílnou 
součástí Vzdělávacího programu ČEZ, jehož prostřednictvím 
společnost naplňuje svou strategii udržitelného rozvoje, 
konkrétně prioritu Být dobrým partnerem, s cílem podílet  
se na kvalitním vzdělávání budoucích generací.

www.svetenergie.cz

Druhý čtvrtek v září můžete na strahovských fotbalových 
trávnících potkat leckoho. Vaši konkurenci, obchodního 
partnera nebo slavného sportovního komentátora Standu 
Bartůška. Jeden z největších sportovních stadionů světa  
po 11. hostí turnaj Sue Ryder Charity Cup na podporu  
důstojného stáří. Pospěšte si a přihlaste Váš tým.  
Míst v boji o pohár Sue Ryder ubývá!
 
Datum: čtvrtek 12. září 2019
Místo: PRE tréninkové centrum mládeže,  
Vaníčkova 2464, Praha 6
Celkový počet hrajících týmů: 30

S K U P I N A  Č E Z

L A BY R I N T E M  E N E R G E T I K Y  P R OV E D L 
Č E Z  J IŽ  2 4 0  T I S Í C  Ž Á K Ů

D O M OV  S U E  RY D E R

S U E  RY D E R  C H A R I T Y  C U P  20 1 9  –  
F OT B A LOV Ý  T U R N A J  F I R E M  

V  M A L É  KO PA N É
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Dobromila.net je webové tržiště, které propojuje pomáhající 
organizace s firmami i jednotlivci, kteří je chtějí podporovat. 
Neziskovkám či sociálním podnikům umožní sdělit jejich  
aktuální potřeby a také nabídnout firmám své služby, výrobky 
či jinou hodnotu za získaný finanční dar. Firmy a jednotlivci 
naopak snadno naleznou neziskovku, kterou chtějí podpořit. 
A nemusí se jednat jen o finanční podporu. 

Podpořit mohou odběrem jejich služeb, výměnou něco  
za něco nebo svou odbornou profesní podporou. 
Dobromila.net je nový projekt společnosti Spirála Ostrava, 
která zvyšuje uplatnitelnost lidí s duševním onemocněním

S P I R Á L A

DOBROMIL A .NET USNADŇUJE  
PODPORU POMÁHA JÍCÍCH ORGANIZ ACÍ

v běžném životě. Dobromila.net navazuje na jejich dobré 
zkušenosti se společensky odpovědnými firmami. Navštivte 
webové tržiště Dobromila.net a zjistěte, co pomáhající 
organizace poptávají, anebo jim učiňte nabídku.

Kontakt: Eva Krestová | 606 053 619
eva.krestova@spirala-ops.cz
www.dobromila.net

Až 48 000 tun jídla ročně vyhodí děti, žáci a studenti 
v českých školních jídelnách. Iniciativa Skutečně zdravá 
škola na jaře 2018 přišla s výzvou ke snižování plýtvání 
potravinami nejen ve školních jídelnách. Do výzvy se 
doposud zapojilo 27 škol a dokazují, že existují možnosti 
zlepšení. Učitelé na zapojených školách provedli mezi žáky 
a studenty osvětu problematiky dopadů plýtvání potravina-
mi a představili jim možnosti jeho předcházení. Některé 
školy se dokonce pustily do auditu a zjistily, jaké množství 
potravin se v jejich školní jídelně vyhazuje. Z jejich zjištění 
vyplývá, že osvěta a diskuse o problematice mohou vést 
k výraznému zlepšení.

www.skutecnezdravaskola.cz/miluji-jidlo-neplytvam

S K U T E Č N Ě  Z D R AVÁ  Š KO L A

M I LU J I  J Í D LO ,  N E P LÝ T VÁ M

Sue Ryder Charity Cup a firmy v něm hrající pomáhají již 
11. rokem starým lidem a jejich blízkým neztratit se ve stáří. 
Generální partner turnaje je AC Sparta Praha, záštitu  
převzala Britská obchodní komora v ČR.

Kontakt: Radka Kulhánková  
radka.kulhankova@sue-ryder.cz | 774 377 124
www.suerydercharitycup.cz

 

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ
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Z M R Z L I N A  M Í Š A  (U N I L E V E R )

O  KO U S E K  L E P Š Í 

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ

Zmrzlina Míša, česká značka, jejíž historie sahá až do roku 
1962, není jen oblíbenou lokální pochoutkou všech genera-
cí! Nejen tento rok chce své fanoušky oslovit svým novým 
posláním, a to udělat naši krajinu #okouseklepší. S mottem 
„Společně pro naši přírodu“ Míša spojí síly s influencery 
a fanoušky značky a zaměří se na čištění přírody tak, aby 
sloužila dalším generacím a inspirovala trávit čas v přírodě.  
Míša se pokusí zapojit co nejvíc lidí do úklidových akcí, 
aby společně udělali Česko i Slovensko alespoň o kousek 
lepší. Bude to i zábava! Po úklidu přírody s kamarády nebo 
rodinou totiž následuje zmrzlina Míša za odměnu, za nejlepší 
fotografie z úklidu dokonce můžete vyhrát užitečné eko 
předměty. 

Příkladem je speciální limitovaná kolekce s názvem Fitness 
móda z recyklovaných materiálů (dostupná v e-shopu 
a v kamenných obchodech během června), u které jsme 
o fitness oblečení přemýšleli zcela novým způsobem. 
Využili jsme například regenerovaný nylon ECONYL ®, který 
kompletně celý pochází z nylonového odpadu, jako jsou 
rybářské sítě v oceánech, a pracovali jsme i s jinými vlákny 
vyrobenými například z recyklovaných PET lahví.

www.tchibo.cz

Jako velká mezinárodní firma působící v oblasti rychlo-
obrátkového spotřebního zboží a maloobchodu jsme si 
vědomi odpovědnosti, kterou máme vůči lidem i životnímu 
prostředí. Proto je trvalá udržitelnost nedílnou součástí naší 
firemní strategie již od roku 2006.

Jedním z faktorů, které znečišťují naši planetu, je plastový 
odpad. Rozhodli jsme se v rámci našich aktivit mimo jiné 
zaměřit i na toto téma a najít způsob, jak podpořit eliminaci 
plastového odpadu ve světových mořích. Z tohoto zdánlivě 
nepoužitelného odpadu vytváříme něco nového.

Kontakt:  
Magdalena Leimerová | magdalena.leimerova@unilever.com
www.zmrzlina-misa.cz/sk 
#okouseklepsi

T C H I B O

S YS T E M AT I C K Y  U S I LU J E M E  O  U D R ŽI -
T E L N O U  B U D O U C N O S T 

Sportovní plavky s recyklovaným materiálem

Sportovní bikini top s recyklovaným materiálem
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V souladu se svou strategií udržitelného podnikání zavedl 
Vodafone v listopadu 2018 ve své centrále v Praze a v call 
centru v Chrudimi opatření na snížení používání jednorá-
zových plastů. Změnám předcházely konzultace s odbornými  
organizacemi, jako jsou think-tank Glopolis, Institut cirku-
lární ekonomiky nebo neziskovka Bezobalu. Ve společných  
kuchyních se objevily trvanlivé hrnečky z bambusových  
vláken s víky. Kavárna a restaurace v budově podobné 
hrnky zavedla také, začala prodávat nápoje do přinesených 
obalů a zpoplatnila jednorázové obaly. Brčka přestala být 
nedílnou součástí nápojů. Díky tomu se po čtyřech měsících  
jejich spotřeba snížila o 89 procent. Používání jednorázo-
vých plastů také kleslo – při tomto tempu by úspora měla 
dosáhnout přes 24 000 jednorázových kelímků ročně.

Kontakt: Adriana Dergam | adriana.dergam@vodafone.com
www.vodafone.cz/udrzitelne-podnikani

VO DA F O N E

P L A S T I C  F R E E  VO DA F O N E

Cílem je až 90 procent věcí z kontejneru vrátit zpátky do  
života a získat finanční prostředky, které jsou pro mnohé 
charitativní i vzdělávací instituce cennější než materiální 
pomoc formou oděvů. Z financí se firmě daří tvořit i firemní 
kulturu, kde manuální práce s textilem může lidi bavit a své 
uplatnění najdou i kolegové s potřebou flexibilní manuální 
práce. Letos třeba proběhl Den zdraví, kde se zaměstnanci 
učili cviky šité na míru dlouhodobé práci vestoje a preven-
ci bolesti páteře.

Aktivity z třídírny TextilEco najdete na webu 
www.textil-eco.cz/aktuality-recyklace-trideni-textilu.

Tipy na upcyklaci módy, znovuvyužití textilu a novinky 
ze světa slow fashion můžete sledovat na instagramu  
@genesis_secondhandy vedeném Markétou Bártovou,  
podporovatelkou módy šetrné k životnímu prostředí.  
TextilEco a.s. do prodejen společensky odpovědné módy 
oblečení dodává a získává tak finanční prostředky např.  
pro UNICEF ČR, Lékaře bez hranic, Nadaci Sova a další. 
Pokryje i náklady na svůj provoz.

 

Pěkně se oblékat a pořizovat si módní úlovky lze i v soula-
du s šetrnějším přístupem k životnímu prostředí. A to díky 
upcyklaci, kdy se z použitého textilu vyrábějí nové, užitečné 
výrobky. Upcyklace je cokoliv, co přidává věcem jinak  
určeným k likvidaci nebo odsouzeným k dalšímu chátrání 
na další hodnotě a užitku pro ostatní. Vzhledem k narůstají-
címu nadbytku textilu, oděvů a bot stoupá i potřeba služeb 
firmy TextilEco a.s. z Boskovic. Na trhu je už 10 let a provo-
zuje kontejnery na textil, nově v designu tučňáka. 70 tun texti-
lu denně, které neskončí na skládkách, třídí ručně v Bosko-
vicích. Každý kus, který vhodíte do kontejneru TextilEco a.s., 
přivezou její řidiči do třídírny, zaměstnankyně vezmou do 
ruky, roztřídí a rozhodnou, do jaké z 250 kategorií patří. 

T E X T I L E CO

STALI  JSME SE FANOUŠK Y UPCYKL ACE… 
Z KOŠILE SUKNĚ? A PROČ NE

www.textil-eco.cz

NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ
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NOVINK Y NAŠICH ČLENŮ

P E N N Y  M A R K E T

B O J  P R OT I  P LÝ T VÁ N Í  A  S N IŽOVÁ N Í 
E KO LO G I C K É  Z ÁT Ě ŽE  N A Š Í  P L A N E T Y Giving tuesday 

 3 / 12 / 2019

E-mail: givingtuesday@a-csr.cz

PRO FIRMY 

PRO ŠKOLY A UNIVERZITY 

PRO NEZISKOVKY 

PRO VŠECHNY
 

Naplánujte celofiremní charitativní
nebo dobrovolnickou akci

- I v roce 2019 se Česko zapojí do oslav největšího 
svátku dárcovství na světě. Oslavy tentokrát  
připadnou na úterý 3. prosince 2019.

- Po nákupní horečce na Black Friday do Česka 
v roce 2019 již počtvrté přichází Giving Tuesday – 
světový svátek dárcovství a nejštědřejší den
v roce.

- Celý svět včetně Česka se spojí s jediným cílem, 
aby pomáhal a vrátil společnosti něco dobrého 
zpět. Giving Tuesday v Česku zastřešuje Asociace 
společenské odpovědnosti.

Zorganizujte sbírku a zapojte do ní 
děti, studenty i jejich rodiče

Připravte si fundraisingovou 
kampaň a poděkujte svým dárcům

Věnujte svůj čas, expertizu nebo peníze
a dejte nám o tom vědět na #GivingTuesdayCZ
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Penny Market má jako jeden ze svých hlavních cílů v oblasti 
udržitelnosti boj proti plýtvání a snižování ekologické zátěže  
naší planety. V České republice je jedním z lídrů v omezo-
vání jednorázových plastů. Od počátku roku 2019 ve všech 
svých 380 prodejnách nahradil jednorázové plastové tašky 
těmi z alternativních materiálů (bavlna, papír, polyester). 
Jako jediný řetězec na trhu nabízí také takzvané ovosáčky, 
které při možnosti opakovaného použití snižují množství 
použitých plastů při nákupu ovoce, zeleniny či pečiva.

Současně se Penny dlouhodobě věnuje boji proti plýtvání  
potravinami. České federaci potravinových bank poskytl  
zcela zdarma sklad v Modleticích, díky čemuž jen za prvního  
půl roku fungování bylo zachráněno a dále distribuováno 
přes 150 tun potravin. Spolupracuje i s krajskými potravino-
vými bankami nebo šíří ve spolupráci s kuchařem Martinem 
Škodou osvětu v boji proti plýtvání. 

Velmi úspěšný je i projekt takzvaných neobyčejných kousků  
– ovoce a zelenina nestandardních tvarů a velikostí. Hlavním 
cílem je opět snížení plýtvání potravinami a zároveň pomoc 
českým farmářům s výpěstky, které nesplňují aktuálně  
nastavená estetická kritéria. Penny Market dále podporuje 
v rámci celé České republiky další projekty mající za cíl  
zlepšení životního prostředí, jako je například projekt 
Hodina Země a řada dalších.
 
Kontakt: Tomáš Kubík | manažer komunikace Penny | 
Tomas.Kubik@penny.cz
www.penny.cz



www.giving-tuesday.cz
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MŮŽETE V KRÁTKOSTI  PŘEDSTAVIT  
HERO CL AN? JAK TO PŘESNĚ FUNGUJE?

3 6 L I S T Í

HERO CLAN založily v březnu 2017 Veronika Kovářová 
a Kateřina Vondráková. Znají se od základní školy, 
vždy měly chuť pomáhat a už od dětství se aktivně 
zapojují do dobrovolnických činností.
  

organizace se svými požadavky. Hero Hunter je vzápě-
tí kontaktuje a zadání se zástupcem organizace doladí  
tak, aby byla jasně definovaná náplň spolupráce,  
časová náročnost a termín.

Poté vybere z databáze toho správného hrdinu  
a s požadavkem ho osloví. Dobrovolník má vždy možnost 
rozhodnout se, zda má na spolupráci čas a chuť.  
Pokud souhlasí, s neziskovou organizací ho propojíme.  
Tím však práce Hero Huntera nekončí. Zpovzdálí na 
spolupráci dohlíží a je připraven pomoci v případě 
jakýchkoliv komplikací (je potřeba další dobrovolník  
nebo třeba ustala komunikace na jedné ze stran).  
Zároveň sbírá zpětné vazby, abychom mohli službu  
neustále vylepšovat.

Tvoříme neveřejnou databázi expertních dobrovolníků, 
které Hero Hunteři propojují s neziskovými organizacemi  
na základě konkrétních požadavků. 

Dobrovolníci se zapisují skrze krátký formulář na webo-
vých stránkách www.heroclan.cz, kde vypíší své profesní  
dovednosti a oblasti, ve kterých by chtěli pomáhat. 
Zaneprázdnění experti oceňují především individuál-
ní přístup. Nemají často čas ani kapacitu poohlížet se 
po příležitostech, kde by mohli pomoci. Když se zapíší 
k nám, ví, že budou vyzváni, až budou potřeba právě 
oni. Díky tomu se nám daří mít databázi plnou expertů 
na slovo vzatých. Zároveň se nám ozývají neziskové  

R OZ H OVO R

HERO CLAN



N A  JA Ř E  20 1 9  J S T E  O S L AV I LY  
D RUHÉ NAROZENINY.  CO P OVA ŽUJE TE 

Z A  N E J V Ě T Š Í  Ú S P ĚC H Y ? 

C O  VÁ S  V Ů B EC  V E D LO  K  TO M U ,  
ŽE  J S T E  S E  R OZH O D LY  Z A LOŽI T  

DATABÁ ZI EXPERTNÍCH DOBROVOLNÍKŮ 
A  P O M Á H AT  N E ZI S KOV K Á M ?

C H YS TÁT E  N Ě JA K É  N OV I N K Y  N E B O
 I N OVAC E ?

K D O  S E  M ŮŽE  P Ř I DAT  A  JA K  M ŮŽE 
P O M Á H AT ?
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Může se k nám přidat každý, protože každý něco umí. Dobrovolníci se k nám zapisují přes formulář na našich webo-
vých stránkách. Obracejí se na nás neziskové organizace s konkrétními požadavky, na základě kterých dobrovolníky 
oslovujeme. Jedná se o krátkodobé a jednorázové spolupráce. Nedokážeme tak zaručit, kdy a jestli ho zapojíme. 
Potřebujeme mít však v databázi široké spektrum dovedností, abychom požadavku neziskové organizace uměly  
vyhovět. Naše databáze tak trochu připomíná registr dárců kostní dřeně. Pokud se chce zájemce zapojit co nejdříve, 
doporučujeme využít další dobrovolnické organizace, které u nás fungují. Dohromady s nimi tvoříme různorodou 
paletu nabídky dobrovolnictví v ČR. To nám dělá radost.

Za největší úspěch považujeme, že je o naši službu  
takový zájem. Přibraly jsme do týmu Hero Huntery, jak 
jim říkáme, kteří se o jednotlivé požadavky neziskových 
organizací starají, vybírají a oslovují nejvhodnějšího  
hrdinu na daný úkol a poté obě strany propojují. Neméně  
cenným úspěchem je tedy i náš úžasný tým, který se 
nám podařilo vybudovat, a v neposlední řadě, že se 
nám na něj daří shánět finance. 

 

Pokud bychom se chtěli podívat do historie, vše začalo 
v roce 1995, kdy jsme se potkaly v lavicích první třídy. 
Už v té době jsme spolu navštěvovaly kurz první pomoci 
a poté se zapojovaly do dobrovolnických aktivit na zá-
kladní škole. V pozdějších letech jsme si každá zkusila 
svoje vlastní projekty od benefičních koncertů po sbír-
ku hudebních nástrojů. Měly jsme chuť začít dělat něco 
smysluplného, čím budeme moci efektivně pomáhat. 
Bavily jsme se se zástupci různých neziskových orga-
nizací a zjistily, že jim chybí často právě pomoc od ex-
pertů. Ať už se jedná o sociální sítě, právní poradenství 
nebo třeba grafické práce. 

V současné době se soustředíme na vývoj nové interní 
databáze, protože při nárůstu hrdinů a požadavků už 
současné řešení nestačí. Ulehčíme tak práci Hero Hun-
terům, budeme mít lepší statistiky, efektivnější správu 
dat atp. Moc se na ni těšíme. Stále se také snažíme 
vymýšlet nové akce na získávání financí. Loni jsme  
vydaly limitovanou kolekci kšiltovek, kterou upravi-
ly známé osobnosti. Tu letošní si ještě necháme pro 
sebe. Benefiční akce nás baví celkově. Poskytujeme  
jejich konzultace ostatním neziskovým organizacím  
a pravidelně pořádáme školení.  
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Tam někde na cestě k větší udržitelnosti se zrodil Green Event. 

Koncept, který nabízíme klientům, a zároveň taková naše vnitřní mantra, soubor principů, které si snažíme hlídat 
na naší straně. Tam, kde v produkci děláme rozhodnutí my. Tenhle soubor principů se nám postupně zadírá pod kůži.  
Zelená je nová černá.
 
Až později jsme zjistili, že koncepty Green Events jsou v Evropě a po světě rozšířené, že díkybohu máme kde brát inspiraci 
a učit se. No jen si to schválně dejte do vyhledávače.
 
Mnoho z nás/vás má v popisu práce organizovat nějaké aktivity – jednorázové i pravidelné akce, akce pro klienty, teamspirit 
pro zaměstnance, vzdělávací kurzy a školení a mnoho dalších formátů. Tam všude se dá uplatnit přístup Green Events.

My jako eventová agentura nabízíme různou úroveň služeb. Jsme si vědomi toho, že z různých důvodů si vždy nebudete 
nebo nemůžete najímat externího dodavatele či vstupovat do spolupráce s dalšími partnery. Kromě kompletního doručení  
eventu je tedy možné navázat spolupráci na úrovni jednorázové či dlouhodobé konzultace, re-designu vašich aktivit  
či prostě jen půjčit vybavení a zamezit tak jednorázovému použití výrobků a materiálů.

Tam, kde si nestačíme, navazujeme spolupráci s dalšími odborníky a hráči na poli udržitelnosti, z nichž mnozí jsou i členy 
A-CSR (jen namátkou CI2, Envirostyl, Kokoza, Náruč s jejich kavárnou a cateringem Modrý domeček a mnoho dalších). 
Vznikla tak spousta synergických akcí.

A odkud na to?
Rozhodli jsme se s vámi podělit o takový náš checklist, který pravidelně procházíme, neustále pilujeme a rozšiřujeme 
a který může k zelenému eventu inspirovat i vás.

Green is the new black
Přes 15 let tvoříme události, poslední tři roky se to snažíme dělat vědomě s ohledem  
na životní prostředí a dostupné zdroje – v duchu myšlenky „nemáme žádnou planetu B“. 
Co nám zůstalo z minulosti, je radost z tvorby a spokojených lidí, kteří se námi pořádaných akcí 
účastní, a spousta zkušeností, kudy ano a kudy ne. Nejsme naivní, žádné opravdu stoprocentně  
zero waste akce tu na trhu eventů a marketingových akcí ještě hodně dlouho nebudou, ale to 
není důvod a omluva neudělat vždy alespoň krůček dál směrem k udržitelnosti.

  

U D R Ž IT E LN É  E V E N T Y
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1.   Změna myšlení – evaluace  
dosavadních dopadů

Doteď jste akce nějak dělali. Vyhodnoťte 
si je. Co se nám líbilo? Na co jsme hrdí? 
Co chceme změnit?

2. Eventová strategie – přerámování

Každá změna začíná rozhodnutím udělat první 
krok. A pak další a další. Zvládnete to, anebo 
na to nemusíte být sami. Jak to chceme  
dělat? Co k tomu potřebujeme? Kdo nám  
s tím může pomoci?

3. Lokace – místo konání

Zvolit vhodnou lokaci je klíčové pro další 
kroky v nastavení udržitelnosti eventu. Je 
místo dobře dostupné hromadnou dopravou?  
Je například možné přijet na místo na kole  
a kola bezpečně uskladnit? Má místo vyřešené  
sociální zařízení? Jak jednoduché bude na 
místo dopravit vše potřebné? Je potřeba  
hodně lokaci upravovat? Jaké přirozené prvky 
a výhody lokace nabízí? Jaká je energetická 
udržitelnost pronajatého objektu?

4.  Catering – dobré a chutné jídlo,  
potěšení pro oko, chuťové pohárky  
i životní prostředí

Dobře zvolené menu dostupného jídla a ná-
pojů je klíčové. Z jakých zdrojů pochází jídlo 
a jak je připravováno? Zajímá nás uhlíko-
vá stopa jídla? A které jídlo ji má nejmenší?  
Na čem se jídlo bude servírovat? Co s tím 
potom budeme dělat? Je v rámci místa  
konání akce dostupná pitná voda pro všechny?  
Máte jako organizátor akce možnost ovlivnit 
práci subdodavatelů a nastavit určitý  
standard?

5. Vybavení – aby to nebylo takové holé...

Tady se vyplatí si nejdříve ze všeho položit 
otázku: Skutečně to pro úspěch akce potře-
bujeme? Můžeme si to půjčit a pohodlně zase 

vrátit? Pokud ano, jaké materiály se rozhod-
neme použít? Odkud bude pocházet vybavení,  
které je potřeba zapůjčit?  Jsou zapůjčené  
věci od firem v lokalitě? Jsou dekorace  
navrženy z udržitelných materiálů nebo se dají 
dále využít?

6. Zelené energie a energetická úspora

Velmi obvyklé je, že je potřeba na akce a even-
ty zajistit další zdroje energií. Víme, odkud 
bere svou energii pronajímatel místa? Potře-
bujeme zajistit záložní/další zdroje energie? 
Můžeme tato řešení volit alternativně anebo 
zapojit účastníky do produkce energie? Může-
me obecně změnit politiku naší firmy/institu-
ce a začít nakupovat energii ze zelených pro-
gramů?

7.    Merchandise, dárky  
a propagační předměty

Tradičně jednou z největších položek, kde vzni-
ká odpad, je na akcích produkce dárků, odměn, 
firemních materiálů, podkladů a podobně. Kde 
jsou tyto navržené výrobky vyrobeny? Proká-
žeme jejich původ? Jsou vyrobeny z udržitel-
ných nebo recyklovaných materiálů? Mají pro 
obdarovaného emoční hodnotu? Dají se opa-
kovaně využít? Zvážili jsme alternativy? Jaký 
počet výrobků je vhodný? Mají lidé na místě 
možnost si svobodně zvolit, co z námi nabíze-
ných dárků a materiálů skutečně využijí a co 
se rozhodnou nechat na místě pro potřebu 
dalších akcí?

8.  Aktivity

Pokud v rámci akce mají probíhat také nějaké 
aktivity, nabízí se několik variant, jak k designu 
takového programu přistoupit. Je možné mini-
malizovat vznik dalšího odpadu při realizaci? 
Co bude hlavním principem aktivity?  
Co chceme zařazením aktivity komunikovat?

10 + 1 tipů  
a kroků z praxe

M - O C E A N
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9. Odpady, cirkulární systémy eventů

Nakládání s odpady na eventech, festiva-
lech a akcích se řídí základním principem 
– lidé chtějí servis, službu, ne nutně nějaký 
produkt. Příklad: Lidé se chtějí najíst. Nikoliv 
dostat do ruky plastový talířek, tři kusy jed-
norázových příborů, pět ubrousků a hořči-
ci v malém balení. Proto když nevnáším do 
prostoru akce zbytečné materiály a najdu 
jiná řešení, na konci nezůstanu s pytli odpa-
du. Eventy jsou ideální ukázkou uzavřeného 
cyklu cirkulární ekonomiky. A mohou být in-
spirací, kterou si účastníci odnesou domů.

10.  Je to brzda x Je to sexy –  
PR, které slouží všem

Platí okřídlené, buďme změnou, kterou chce-
me ve světě vidět. Buďme vlajkovou lodí 
změny myšlení a buďme na to hrdí. Zároveň 
je třeba komunikovat důležité organizační  
informace na místě. Pokud se akce realizuje 
v udržitelném režimu, je žádoucí komunikovat 
to s hosty, dobře je seznámit s principy, na 
kterých je vaše akce postavena a vtáhnout  
je do naplnění principů. Sdílet s nimi  
odpovědnost. To vše se dá dále využít pro 
atraktivní PR celé akce v pozitivním duchu.

11.  Bonusový bod – Reduce  
Reuse Recycle

RRR… aneb pirátská metrika udržitelnos-
ti nejen pro eventy. Potřebuji to? Můžu si 
to půjčit? Pokud to musím koupit, co s tím 
potom udělám? 

JSME 
M-OCEAN. 
TVOŘÍME 
UDÁLOSTI.
M-OCEAN JE FULL SERVICE  
EVENTOVÁ A PRODUKČNÍ 
AGENTURA, KTERÁ NA ČESKÉM 
TRHU PŮSOBÍ JIŽ OD ROKU 
2004.  V Y T VÁŘÍME UDÁLOSTI 
V ŽIVOTĚ ZNAČEK I  JEJICH 
Z ÁK A ZNÍKŮ.  STAVÍME NA 
STRATEGII  ZNAČK Y,  JEJÍCH 
HODNOTÁCH A POZICI  NA 
TRHU.  PŘEMÝŠLÍME.  KOMBI-
NUJEME.  NACHÁ ZÍME NOVÉ 
SMĚRY.

MNO HO KR ÁT JSME S I  
P OT VRD ILI ,  ŽE  PEČLIVÁ  
PR ÁCE ,  ZO D P OVĚD NOS T, 
SP O LUPR ÁCE A  FÉROVOS T 
JSO U TÍM ,  CO V Y T VÁŘÍ 
Z  E VENTU SKUTEČNO U  
UDÁLOS T.  PRO VÁ S ,  VA ŠI 
ZNAČKU I  VA ŠE KLIENT Y.

www.tvorimeudalosti.cz



4 1L I S T Í

W W W . M A D L O V E . C Z

M A D  L O V E  F I L L S  T H E  S P A C E
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Někteří Češi preferují bezmasé stravování  
(vegan, vegetarián, pescatarián) a další 
uvádí, že maso a ryby jedí pouze příleži-
tostně. Podle zjištěných dat jsou častěji 
jiným způsobům stravování otevření mladí 
lidé, a to jak v Česku, tak ve světě. Bezmasý 
jídelníček preferuje v Česku každý desátý 
mileniál. Stále častěji od vědců slýcháme,  
jaké negativní dopady má živočišná  
produkce na životní prostředí a na změnu 
klimatu. Pokud bychom tyto dvě linky spo-
jili, mohlo by to znamenat, že si mladí lidé 
uvědomují svou společenskou odpověd-
nost směrem k životnímu prostředí a ne-
jsou jim lhostejné environmentální problé-
my, kterým v současnosti planeta čelí. 

Téměř třetina dotazovaných uvedla,  
že plánují konzumovat více ryb a luš-
těnin, naopak méně masa a masných  
výrobků. „Vedle cukru se lidé snaží sní-
žit spotřebu zejména masa, masných  
výrobků a živočišných tuků, hlavním 
motivátorem v tomto směru je zdravý  
životní styl. Ženy oproti mužům častěji  
zmiňují také etické důvody, muži regulaci  
hmotnosti či zdravotní problémy,“  
dodává k výsledkům Tomáš Macků, ředitel  
komunikace výzkumné agentury Ipsos. 

Kromě veganského přístupu ve stravování  
se někteří Češi zaměřují i na vegan-
skou kosmetiku. Více než polovina po-
pulace (53 procent) alespoň občas zjiš-
ťuje, jestli je obal výrobku ekologický 
a bezmála polovinu společnosti (49 pro-
cent) zajímá, jestli byl výrobek testován 
na zvířatech. S tím také souvisí narůsta-
jící obliba veganské módy. Kromě etic-
kého hlediska je pro mnohé důvodem, 
proč dát přednost rostlinné výrobě před 
živočišnou, argument většího zatížení  
přírody – ať už jde o výrobu náročnější  
na zdroje, větší množství způsobeného  
odpadu nebo velmi vysokou míru produkce  
skleníkových plynů zvířat.

VEGANSKÉ TRENDY V ČESKU,  
BEZ MASA SE OBEJDE  
5 PROCENT POPULACE

S T R AV U  S  V Y L O U Č E N Í M  M A S A  P R E F E R U J E  5  P R O C E N T  Č E C H Ů .  M E Z I  M L A DÝ M I 

L I D M I  O D  1 8  D O  3 4  L E T  J E  T O  D O KO N C E  A Ž  1 0  P R O C E N T.  Ú DA J E  U K Á Z A L  V Ý-

Z K U M  O  V E G A N S T V Í  V  Č E S K U ,  K T E R Ý  V  B Ř E Z N U  2 0 1 9  R E A L I Z O VA L A  V Ý Z K U M -

N Á  AG E N T U R A  I P S O S  P R O  A S O C I AC I  S P O L E Č E N S K É  O D P O V Ě D N O S T I .

V Ý Z K U M

Termín výzkumu: březen 2019  
Metodika výzkumu: online 
dotazování, vzorek interneto-
vé populace v Česku ve věku 
18–65 let 
Počet dotazovaných: 1 016 
Ipsos Česká republika
www.ipsos.cz

Co lidé sledují u kosmetiky a čisticích prostředků?

9 z 10 obyvatel ČR jí vše bez omezení, což je více než evropský i světový průměr. Flexitariánů je 
v ČR až třikrát méně než v Evropě či ve světě. Stravu s vyloučením masa upřednostňuje 5 procent 
populace ČR, mezi mladými ve věku 18–34 let je to až 10 procent.

Lidé plánují omezit především konzumaci cukru, živočišných tuků a masa či masných výrobků. 
Nejčastějším důvodem je zdravý životní styl a prevence zdravotních problémů.
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Tip Listí

Z lásky k sobě a planetě

Dát ti víc krásy, dobrý pocit 

a věnovat trochu lásky naší 

planetě. To jsou cíle nové 

značky Love beauty and 

planet, která přemýšlí o celém 

životním cyklu produktů, 

které ženám přidávají na 

půvabu. Někdy stačí i menší 

krůček k dosažení velkých 

věcí. Lahvičky jsou vyro-

bené ze stoprocentně recyk-

lovaného plastu a jsou i dále 

recyklovatelné. Vůně těch 

nejkvalitnějších esenciálních 

olejů pocházejí z etických 

zdrojů a složení je navíc 

čistě veganské. Nádherně 

vonící a ošetřující přípravky 

jsou tedy šetrné nejen k vaší 

pokožce, ale i k naší planetě.

V E G A N S T V Í

VEGANSKÉ RECEPTY

Květákový krém s pečeným česnekem

Ingredience: 2 středně velké květáky, 2 palice česneku, 2 střední cibule, 1/4 střed-
ního celeru, 1 střední petržel, 100 ml suchého bílého vína, 750 ml zeleninového  
vývaru, 50 ml olivového oleje, 250 ml rostlinné smetany (případně mléka), 2 lžíce 
lahůdkového droždí, sůl a čerstvě mletý pepř

Postup: Předehřejeme troubu na 190 stupňů. Květáky očistíme a rozkrájíme 
na menší růžičky. Hlavičkám česneků uřízneme vršky a zabalíme do alobalu.  
Obojí potřeme olivovým olejem a lehce posolíme a popepříme a vložíme do trouby 
na 30–40 min, dokud květák nezměkne a nezezlátne a česnek není měkký. Česne-
ku to může trvat trochu déle, případně nechte dalších 10–20 min. Ve velkém hrnci 
osmažte cibuli a přidejte k ní celer a petržel nakrájené na menší kousky. Vše spolu 
osmažte a osolte, opepřete, přidejte koření a až vše lehce zkaramelizuje, podlijte 
vínem. Poté přidejte květák a vymačkaný česnek, přilijte vývar a přiveďte k varu. 
Společně povařte cca 20 min. Poté přidejte lahůdkové droždí a rostlinnou smeta-
nu/mléko a citronovou šťávu/jablečný ocet. Vše řádně rozmixujte, dochuťte solí  
a pepřem. Podávejte zdobeno čerstvou petrželkou, pepřem a pár růžičkami peče-
ného květáku a pokapáno kvalitním olejem.

Těstoviny s boloňskou omáčkou z červené čočky

Ingredience: olivový olej, jedna středně velká cibule, 2 stroužky česneku, 
1 nastrouhaná mrkev, kousek nastrouhaného celeru, 1 hrnek červené čočky, 
400 gramů drcených rajčat, 100 ml rajčatového pyré, 2 a 1/2 hrnku zeleninového 
vývaru, 1/2 hrnku vína, čerstvé bylinky: oregano, tymián, bazalka, sůl, pepř. 

Postup: Na olivovém oleji orestujeme cibuli, česnek a kořenovou zeleninu. Přidáme  
červenou čočku, rajčata, rajčatové pyré a podlijeme vývarem. Nakonec přilijeme 
víno a pár minut povaříme. Dochutíme pepřem, solí a bylinkami. Podáváme  
s kvalitními těstovinami.
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Jahodové košíčky s pistáciemi

Ingredience, těsto: 300 gramů hladké mouky, 150 gramů rostlinného margarínu,  
5 lžic vody, 2 lžíce moučkového cukru, špetka soli; náplň: 400 gramů jahod 
nakrájených na plátky, 100 gramů rozmačkaných jahod, 1 hrnek vody, 3/4 hrnku 
cukru, 2 lžíce citronové šťávy, špetka soli, 3–4 lžíce kukuřičného škrobu, čerstvá 
máta, pistácie

Postup: Z mouky, cukru, soli a margarínu vypracujeme těsto. Dle potřeby přidáme 
studenou vodu. Těsto vymačkáme do formiček na košíčky a vložíme na 15 minut do 
lednice. Pečeme cca 15 minut na 180 stupňů. Košíčky necháme krátce vychladnout  
a vyklopíme z formiček. Rozmačkané jahody s cukrem a vodou několik minut  
povaříme. Kukuřičný škrob rozmícháme v trošce vody s citronovou šťávou. Přidáme 
k jahodové omáčce a chvilku vaříme. Nakonec přidáme na plátky nakrájené jahody.  
Náplň rozdělíme do košíčků a ozdobíme pistáciemi a čerstvou mátou. Na ozdobu  
můžeme také místo klasické šlehačky vyšlehat tuhou část kokosového mléka  
z plechovky s troškou moučkového cukru.

Jako nezisková organizace usilujeme o svět, ve kterém si každý může vybrat  
lahodné a zdravé jídlo, které je dobré pro všechny lidi, zvířata i naši planetu.  
Cílem našich projektů je zlepšovat a usnadňovat život lidem, kteří z různých 
důvodů chtějí snížit svoji spotřebu živočišných produktů nebo je úplně vyloučit.

www.veganskaspolecnost.cz

Č E S K Á  V E G A N S K Á  S P O L E Č N O S T



Veganství dnes zkrátka hýbe světem,  
ale jestli teď náhodou koketujete s myš-
lenkou, že je to módní záležitost 21. století,  
tak ne. Fakt není. Jen se tomu tak dřív  
neříkalo a je poměrně složité se zpětně 
dopátrat, kdo byl „jen“ vegetarián a kdo 
„důsledný vegetarián“, tedy vegan. Že zví-
řata (případně cokoliv z nich) nepatří do 
pusy, si mysleli různé náboženské skupiny 
a filozofové už v dávné Indii a starověkém 
Řecku – to asi nikoho nepřekvapí. Křes-

ťanství pak na blaho těch nevinných duší  
nemyslelo vůbec, ovšem dost zajímavé  
věci se začaly dít v Evropě (i u nás)  
v 19. století. V té době už bylo v jistých kru-
zích populární rostlinné maso, které se 
dalo s dalšími vychytávkami sehnat v tzv.  
vegetářských potřebách či objednat ve 
speciálních vegetariánských jídelnách  
s meníčky plnými zeleniny a luštěnin  
v různých kombinacích a úpravách.  
Jedním z pravidelných návštěvníků takových 

IVANA ČESNEK MARCINOVÁ pro lifestylové noviny WHAT

„TÍM, ŽE BUDE ČLOVĚK LASKAVÝ  
KE ZVÍŘATŮM, NIC NEZTRATÍ,“ říká v jednom 
ze svých nejznámějších citátů americký 
herec Joaquin Phoenix. Vegan od dětství.

A PAK JSOU TADY MOBY, ELLEN DEGENERES , BRYAN ADAMS , NATALIE PORTMAN, 

JAMES CAMERON, S IA , BR AD PIT T, ROONEY MAR A , WOODY HARRELSON. . .  VŠECHNY  

T YHLE ZNÁMÉ T VÁŘE , DO K TERÝCH JSME SE Z AMILOVALI V KINĚ NEBO SE SLUCHÁTK Y  

NA UŠÍCH, FRČÍ NA ROSTLINNÉ STR AVĚ A SVOJI SL ÁVU V YUŽÍVA JÍ K BOJI Z A PR ÁVA 

ZVÍŘ AT A Z ÁCHR ANU PL ANET Y. MLUVÍ O L ÁSCE , SOUCITU, ENVIRONMENTÁLNÍCH 

DOPADECH ŽIVOČIŠNÉ V ÝROBY, O TOM, JAK VEGANST VÍ ZLEPŠUJE JEJICH ZDR AVÍ  

A SEXUÁLNÍ Ž IVOT, O VNITŘNÍM MÍRU, KE K TERÉMU DOŠLI , KDYŽ PŘESTALI  

ZVÍŘ ATA ROZLIŠOVAT NA DOMÁCÍ MAZLÍČK Y A T Y OSTATNÍ . A PŘIDÁVÁ SE ČÍM DÁL 

VÍCE VRCHOLOV ÝCH SPORTOVCŮ, Z JEJICHŽ ÚST SLÝCHÁME , ŽE Z A LEPŠÍ V ÝKONY  

A REGENER ACI VDĚČÍ PR ÁVĚ J ÍDELNÍČKU BEZ MASA A MLÉČNÝCH PRODUK TŮ. 

KDO? TAK TŘEBA BOXER DAVID HAYE , ULTR AMAR ATONEC SCOT T JUREK , TENISOVÉ 

HVĚZDY SESTRY WILLIAMSOV Y A MARTINA NAVR ÁTILOVÁ . 

V E G A N S T V Í

4 6 L I S T Í
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míst se stal Franz Kafka, vášnivý propa-
gátor vegetariánství, který soucit ke zví-
řatům vtloukal do hlavy i svým milenkám.  
No a dalším známým českým vegetari-
ánem tehdejší doby (byť jen na chvíli)  
byl T. G. Masaryk, jehož k pacifistické-
mu způsobu stravování údajně inspiroval 
autor citátu „Vegetariánství je kritériem, 
podle něhož poznáme, jestli je něčí snaha 
o morální dokonalost pravdivá a upřímná“ 
– ruský spisovatel Lev Nikolajevič Tolstoj.  
Měli jsme slušně našlápnuto, podpora 
přicházela i od mnoha tehdejších lékařů  
a kdo ví, jak by to v dnešních kuchyních  
a restauracích vypadalo, kdyby tento trend 
(a práci původní České vegetariánské  
společnosti) nepřerušila druhá světová 
válka následovaná komunistickým reži-
mem. Mimochodem, s pojmem a definicí 
veganství přišli zakladatelé britské Vegan 
Society už v roce 1944, my jsme na tento 
životní styl výrazněji navázali až o padesát 
let později.  

Etické a zdravotní důvody, které byly jeho 
stavebními kameny vždy, dnes mají tře-
tího kamaráda – ekologii. To, co způsobil  
nárůst živočišné výroby během  
posledních desetiletí, a fakt, že si tolik lidí 
zvyklo mít maso na talíři ne jednou týdně,  
ale každý den a ideálně vícekrát, i že jsme 
získali pocit, že bez jogurtů a sýrů nepřeži-
jeme, totiž není vůbec legrace. Klimatické 
změny, úbytek deštných pralesů, vymírání  
živočišných druhů a tak dále. To je cena za 
naši nenasytnost. Dobrá zpráva je, že byť 
o veganech koluje asi tolik fórků jako o po-
licajtech a blondýnách, a hlavně nováčci  

v jejich řadách to nemají v konfrontaci  
s okolím zrovna easy, aktuální a vůbec 
první výzkum o veganství v Česku nepři-
nesl až tak beznadějné zprávy: 45 procent 
lidí v Česku je přesvědčeno, že živočišná 
produkce má na planetu špatný vliv, tře-
tina společnosti má v plánu jíst více rost-
linné stravy a méně té z masa. Úplně bez 
masa se obejde 5 procent Čechů (veganů 
je 1 procento) a 4 procenta jsou flexitariáni 
konzumující maso jen příležitostně. Zase 
abychom se příliš neradovali – v porovnání  
se světem a Evropou máme hodně co 
dohánět. Tam je flexitariánů třikrát více 
a konkrétně v Anglii i třikrát více veganů. 
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U D R Ž IT E LN Á  M Ě S TA

Historicky první SDG Index a žebříček 
evropských metropolí. Nejudržitelněji se žije  
v norském Oslu, Praha je až na 27. místě

K D E  S E  V  E V R O P Ě  Ž I J E  N E J U D R Ž I T E L N Ě J I ?  T O  P Ř I N Á Š Í  P R V N Í  V E L K É  P O R OV N Á N Í  

4 5  E V R O P S K ÝC H  M Ě S T  P O D L E  C Í L Ů  U D R Ž I T E L N É H O  R O Z VO J E .

Síť pro udržitelná rozvojová řešení (SDSN – Sustai-
nable Development Solutions Network), která spo-
luvytváří Globální zprávu o udržitelném rozvoji  
(oficiálně SDG Index a Dashboards), vydala ve spolupráci  
s Brabantským centrem pro udržitelný rozvoj z Tilburské 
univerzity vůbec první SDGs žebříček pro evropská města. 

Zpráva porovnává aktivity hlavních měst v Evropské unii 
(EU) a Evropském sdružení volného obchodu (ESVO) v kon-
textu 17 Cílů udržitelného rozvoje od OSN. Přináší výsled-
ky pro 45 evropských měst s ohledem na 56 specifických 
indikátorů.

PROČ SDGS A EVROPSKÁ MĚSTA?

V roce 2015 přijali světoví lídři společnou vizi udržitelného  
rozvoje a 17 Cílů udržitelného rozvoje (SDGs), které mají 
být naplněny do roku 2030. Globální cíle přijaly všechny 
členské země OSN, včetně regionů a obcí, které mohou 
sehrát zásadní roli při jejich naplňování.

Zpráva byla zveřejněna v květnu 2019, tedy přesně čtyři 
měsíce před zahájením SDGs summitu v září 2019 v OSN, 
kde budou hlavy států a vlád diskutovat pokrok v naplňo-
vání Agendy 2030.

Dosažení Cílů udržitelného rozvoje vyžaduje na místní  
úrovni velké přeměny dopravního, energetického a měst-
ského plánování. Je nezbytně nutné aktivně pracovat 
s inovativními přístupy k řešení chudoby a nerovností  
vzhledem k veřejným službám, včetně zdravotnictví 
a vzdělávání. Síť pro udržitelná rozvojová řešení ve zprávě  
odhaduje, že asi dvou třetin (65 procent) ze 169 podcílů 
v rámci SDGs nemůže být dosaženo bez řádného zapojení 
a koordinace s regionálními politikami. 

SDG JSOU PRO EVROPSKÁ MĚSTA DŮLEŽITÁ ZE TŘÍ DŮVODŮ: 

1. Více než dvě třetiny občanů EU žijí v městských  
oblastech, zatímco přibližně 85 procent HDP v Evropě  
vzniká ve městech.

2. Dostupné podklady naznačují, že Evropa zatím není 
na dobré cestě k naplnění Cílů udržitelného rozvo-
je do roku 2030. To vyžaduje další opatření na všech  
úrovních samosprávy.

3. V Evropě mají regiony a města významné politické 
a investiční cesty, které mohou nastartovat pozitivní 
změny směrem k udržitelnému rozvoji.

HLAVNÍ ZJIŠTĚNÍ STUDIE

Vrchol žebříčku SDGs Indexu tvoří trojice metropolí: Oslo, 
Stockholm a Helsinky.

Norské Oslo zaujímá se skóre 74,8 první místo, což zname-
ná, že je na 74,8procentní cestě k dosažení Cílů udržitel-
ného rozvoje (podle indikátorů použitých v tomto indexu). 
Švédský Stockholm je se skóre 74,2 těsně na druhé příčce 
a finské Helsinky se umístily se skóre 71,3 na třetím místě. 

Praha v hodnocení získala skóre 60,1, takže je 
na 60procentní cestě k naplnění SDGs

SDG Index zjistil, že žádné evropské hlavní město ani 
velká metropolitní oblast plně nedosáhly naplnění  
globálních cílů. Severské metropole – Oslo, Stockholm 
a Helsinky, jsou tomu nejblíže. Stále však čelí význam-
ným výzvám při plnění jednoho nebo několika Cílů udrži-
telného rozvoje. Celkově lze říci, že města v Evropě dosa-
hují nejlepších výsledků v oblasti SDG 3 (Zdraví a kvalitní 
život), SDG 6 (Čistá voda a kanalizace), SDG 8 (Důstojná 
práce a ekonomický růst) a SDG 9 (Průmysl, inovace a in-
frastruktura). Naopak výkonnost je nejnižší u SDG 12 (Od-
povědná výroba a spotřeba), SDG 13 (Klimatická opatře-
ní) a SDG 15 (Život na souši). Je třeba vyvinout další úsilí  
k dosažení nulových čistých emisí CO2 nebo velmi  
blízkých nulovým čistým emisím do roku 2030.

Zdroje: 

First-Ever SDG Index and Dashboards Report for European  

Cities | SDG Index and Dashboards Report. Home | SDG Index 

and Dashboards Report [online]. 

Sustainable Development Solutions Network [online]. 

Copyright © [cit. 11.06.2019]. 
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Udržitelná politika znamená dnes hlavně postupně věci 
inovovat a měnit dosavadní směr, kdy spotřebováváme 
více zdrojů, než se nám nebo přírodě daří nahradit. Proto 
Praha v prvé řadě podporuje vzdělávání a jeho kreativní 
obsah a formy. Na spoustu ekologických nebo sociálních 
problémů musíme stále hledat efektivní řešení a taková 
řešení naleznou jen vzdělaní lidé. Zároveň už ale aplikuje-
me vyzkoušené prvky udržitelnosti - v rámci klimatického 
závazku chceme do roku 2030 snížit o 50 procent uhlíkovou 
stopu provozu všech budov v majetku města. Do stejného 
roku chceme o polovinu snížit v centru i celkový dopravní  
výkon vozidel se spalovacím motorem a nahradit  
je vozidly s bezemisním pohonem. V sociální oblasti star-
tujeme program bydlení pro lidi bez domova, aby se mohli 
co nejdříve zapojit do společnosti a pomoci nám ji rozvíjet. 
Finančně podporujeme také startupy, lidi na rodičovské,  
seniory a další trhem znevýhodněné skupiny.

UDR ŽITELNÁ PR AHA 
J A K Á  M Á  BÝ T  P R A H A?  K R Á S N Á?  T O  U Ž ,  J A K  P O T V R Z U J Í  S P O KO J E N Í  T U R I S T É ,  J E .  B O H ATÁ? 
P O D L E  E V R O P S K ÝC H  S TAT I S T I K  J E  I  T O .  C H Y T R Á?  U N I V E R Z I T U  T U  M Á M E  U Ž  S KO R O  7 0 0  L E T.  
C O  BYC H O M  S I  T E DY  M O H L I  P Ř ÁT  V Í C E ?  J E N O M  M A L I Č KO S T  –  TA KOVO U  J I  I  U D R Ž E T.

KO M E N TÁ Ř  V ÍTA  Š I M R A L A

Podíváme-li se na indikátory Cílů udržitelného rozvoje  
OSN a jak si v jejich plnění vedou jednotlivá evropská  
velkoměsta, premianty jsou ti, kdo neustále ukazují snahu 
posunout se dál. Praha proto musí pracovat na tom, aby 
se posouvala s nimi. Na udržitelném rozvoji je totiž para-
doxně nejdůležitější samotná cesta. Cesta, která neubírá  
zdroje na úkor budoucnosti, která není jednoduchá ani 
nejkratší, ale je nejbezpečnější a nejzodpovědnější vůči 
lidem, kteří na svět přijdou po nás. Aby i oni mohli nalézt 
Prahu krásnou, bohatou a chytrou, jakou ji známe my.

Vít Šimral
člen Rady hl. m. Prahy pro oblast školství, sportu, vědy  
a podpory podnikání
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Č I S T É  OV Z D U Š Í

Světový den životního prostředí  
bojoval za čistší vzduch

K A Ž DÝ  R O K  5 .  Č E R V N A  S E  S V Ě T  S P O J Í  V  B O J I  P R O T I  N Ě K T E R É M U  Z  N A L É H AV ÝC H  E N V I -

R O N M E N TÁ L N Í C H  P R O B L É M Ů .  N A  T O T O  DAT U M  T O T I Ž  P Ř I PA DÁ  S V Ě T OV Ý  D E N  Ž I VO T N Í H O 

P R O S T Ř E D Í ,  K T E RÝ  P O Ř Á DÁ  O R G A N I Z AC E  S P O J E N ÝC H  N Á R O D Ů  U Ž  O D  R O K U  1 9 74 .  C Í L E M  J E 

Z V Ý Š I T  P OV Ě D O M Í  O  T Ě C H T O  P R O B L É M E C H  A  P O D P O Ř I T  Č I N N O S T I ,  K T E R É  P O M Á H A J Í  C H R Á N I T 

Ž I VO T N Í  P R O S T Ř E D Í .  M E Z I  T É M AT Y  M I N U LÝC H  L E T  BY LY  N A P Ř Í K L A D  B O J  P R O T I  P L A S T OV É M U 

Z N E Č I Š T Ě N Í ,  O D P OV Ě D N Á  S P O T Ř E B A  N E B O  N E L E G Á L N Í  O B C H O D  S E  Z V Í Ř AT Y.  L E T O Š N Í  O S L AV Y 

S V Ě T OV É H O  D N E  Ž I VO T N Í H O  P R O S T Ř E D Í  P R O B Ě H LY  V E  J M É N U  B O J E  P R O T I  Z N E Č I Š T Ě N É M U 

V Z D U C H U .  DÝC H AT  M U S Í M E  V Š I C H N I ,  K V Ů L I  Z N E Č I Š T Ě N É M U  OV Z D U Š Í  V Š A K  U M Í R A J Í  M I L I O N Y 

L I D Í  R O Č N Ě .

V rámci kampaně na podporu tohoto tématu se mohli lidé 
na sociálních sítích zapojit do #MaskChallenge. Statisíce  
lidí se fotily s šátkem nebo rouškou přes nos a ústa, aby 
na problém znečištěného vzduchu upozornily a daly světu 
vědět, co chtějí sami pro čistší vzduch dělat. Do šíření 
povědomí se zapojily i některé známé osobnosti, napří-
klad britská zpěvačka Ellie Goulding, která trpí astmatem. 
Své fanoušky 5. června ujistila, že chce bojovat za čistý 
vzduch.

Světový den životního prostředí každý rok hostí jedna 
zvolená země, ve které probíhají oficiální oslavy. Letos 
byla touto zemí zvolena Čína. To však neznamená,  
že jinde oslavy neprobíhaly. Konalo se hned 2 658 menších  
i větších akcí, které pořádaly například města, školy či ne-
ziskové organizace po celém světě. 

10 faktů, které byste měli znát o znečištění ovzduší

Devět z deseti lidí na planetě dýchá znečištěný vzduch. 
To vede k rostoucí celosvětové zdravotní krizi, která 
podle Světové zdravotnické organizace (WHO) způsobuje 
7 milionů úmrtí ročně. Hlavním znečišťovatelem ovzduší  
je spalování fosilních paliv pro výrobu elektřiny, dopravu 
a průmysl, které je zároveň hlavním zdrojem emisí uhlíku 
způsobujících oteplování planety. Řešení obou problémů 
by přineslo značné výhody pro lidské zdraví.

Zde jsou některá fakta týkající se dopadů znečištění 
ovzduší na člověka a souvislostí znečištěného ovzduší  
se změnou klimatu:

1. Znečištění ovzduší zabíjí 800 lidí každou hodinu (13 lidí 
každou minutu), což představuje více než trojnásobek 
počtu lidí, kteří každý rok zemřou na malárii, tuberkulózu 
a AIDS dohromady.

2. Některé znečišťující látky přispívají zároveň ke změně 
klimatu i ke znečištění lokálního ovzduší. Patří mezi ně  
například černý uhlík nebo saze, které vznikají nedokonalým  
spalováním ve zdrojích, jako jsou sporáky a dieselové 
motory nebo metan.

3. Mezi pět hlavních zdrojů znečištění ovzduší patří spalo-
vání fosilních paliv, dřeva a jiné biomasy určené k vaření, 
topení a osvětlení v domácnostech; dále průmysl, včet-
ně výroby elektřiny, jako jsou uhelné elektrárny a naftové  
generátory; doprava, zejména vozidla s dieselovými motory; 
zemědělství, včetně hospodářských zvířat, která produ-
kují metan a čpavek, rýžová pole, která produkují metan 
a spalování zemědělského odpadu; otevřené spalování 
odpadů a organický odpad na skládkách.
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4. Znečištění ovzduší v domácnostech způsobuje každo-
ročně asi 3,8 milionu předčasných úmrtí, přičemž převážná  
většina z nich je v rozvojovém světě a asi 60 procent 
těchto úmrtí je mezi ženami a dětmi.

5. 93 procent dětí na celém světě žije v oblastech, kde 
znečištění ovzduší přesahuje směrnice Světové zdravot-
nické organizace (WHO), přičemž v roce 2016 zemřelo 
600 000 dětí mladších 15 let na infekce dýchacích cest.

6. Znečištění ovzduší je zodpovědné za 26 procent úmrtí 
na ischemickou chorobu srdeční, 24 procent úmrtí na 
mrtvice, 43 procent na chronické obstrukční plicní one-
mocnění a 29 procent na rakovinu plic. U dětí je mimo jiné 
spojeno s nízkou porodní hmotností, astmatem, rakovinou 
v dětství, obezitou, špatným vývojem plic a autismem.

7. 97 procent měst v zemích s nízkými a středními příjmy 
s více než 100 000 obyvateli nesplňuje minimální úroveň 
kvality ovzduší Světové zdravotnické organizace (WHO) 
a v zemích s vysokými příjmy 29 procent měst neplní 
směrnice.

8. Přibližně 25 procent znečištění městského ovzduší jem-
nými částicemi je způsobeno dopravou, 20 procent  do-
mácím spalováním paliv a 15 procent průmyslovými  
aktivitami včetně výroby elektřiny.

9. Udržet globální oteplování hluboko pod 2 stupni Celsia, 
jak se vlády zavázaly v rámci Pařížské klimatické dohody  
z roku 2015, by mohlo do roku 2050 zachránit přibližně 
milion životů ročně, a to jen snížením znečištění ovzduší.

10. V 15 zemích, které vypouštějí nejvíce plynů oteplu-
jících planetu, se náklady na veřejné zdraví způsobené 
znečištěním ovzduší odhadují na více než 4 procenta HDP. 
Pro srovnání, udržování oteplování na teplotních limitech  
určených v Pařížské dohodě by vyžadovalo investice  
ve výši přibližně 1 procenta globálního HDP.

Zdroje: World Environment Day – How the world came together 

to #BeatAirPollution. World Environment Day [online]. 

10 Facts You Should Definitely Know About Air Pollution. [online]. 

Copyright © 2019 [cit. 10.06.2019]. 

Fotografie: Instagram Ellie Goulding [online].  

Dostupné ZDE: www.instagram.com/elliegoulding.

Kromě průmyslu jsme největšími znečišťovateli my sami. 
Konkrétně tím, že topíme ve starých a neefektivních kot-
lích a mnohdy nekvalitním palivem nebo dokonce odpady. 
Tím výrazně zkracujeme život nejen sami sobě, ale i svým 
dětem a sousedům. Proto nabízíme prostřednictvím krajů 
dotace na pořízení nového kotle, abychom i těm nejniž-
ším příjmovým skupinám nabídli možnosti topit levněji 
a lépe. Dalším velkým problémem je doprava. Bohužel do-
prava má na špatnou kvalitu ovzduší rostoucí negativní 
vliv. Mnoho lidí chce jezdit po městě a dojíždět denně do  
zaměstnání svým autem. Zamysleme se prosím, zda nelze 
využít hromadné dopravy. A když už musíme jet autem, 
je důležité, aby bylo technicky v pořádku. Je prokázáno,  
že auta, která nejsou technicky v pořádku (bez ohledu 
na jejich stáří), tvoří ve městech až 80 procent znečiště-
ní způsobeného dopravou. Dokonce i řidič vozidla, který  
na svém autě nemá v pořádku výfukovou soustavu, dýchá 
několikanásobně vyšší koncentrace škodlivin. De facto 
sám sebe a své okolí pomalu zabíjí. Zamysleme se tedy 
všichni nad tím, co můžeme my sami udělat pro to, aby-
chom všichni mohli dýchat čistší vzduch. Někdy si to ani 
neuvědomujeme, nicméně kvalitu vzduchu, který dýchá-
me, ovlivňujeme z velké míry my sami.

Vladislav Smrž
náměstek pro řízení sekce politiky a mezinárodních vztahů
Ministerstvo životního prostředí
 

KVALITU VZDUCHU, 
KTERÝ DÝCHÁME, 
OVLIVŇUJEME Z VELKÉ 
MÍRY MY SAMI
Z N E Č I Š T Ě N É  OV Z D U Š Í  J E  V Ě T Š Í  P R O B L É M , 
N E Ž  S I  M N O Z Í  Z  N Á S  U V Ě D O M U J Í .  V Ž DY Ť  V  Č R 
K V Ů L I  Š PAT N É  K VA L I T Ě  OV Z D U Š Í  P Ř E D Č A S N Ě 
Z E M Ř E  R O Č N Ě  V Í C E  N E Ž  5  0 0 0  N A Š I C H 
S P O L U O B Č A N Ů . 
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Asociace společenské odpovědnosti je s více než 280 členy největší organizací svého druhu v Česku.

Aktivně rozvíjíme Cíle udržitelného rozvoje (SDGs) ve vztahu k udržitelnému byznysu. V roce 2016 
jsme se stali národním ambasadorem celosvětové kampaně Giving Tuesday a v současnosti  
v Česku zastřešujeme tento významný celosvětový svátek dárcovství. Od roku 2017 vyhlašujeme 
spolu s partnery prestižní ocenění za naplňování Cílů udržitelného rozvoje v Česku s názvem  
Ceny SDGs.

Všechny aktivity jsou možné jen díky členským příspěvkům, které jsou hlavním zdrojem našeho 
financování. Děkujeme proto všem členům, kteří naši činnost podporují. Pokud i vy fandíte 
spolupráci napříč soukromým, neziskovým, vzdělávacím a veřejným sektorem, staňte se členy  
a pomozte nám dále rozvíjet společenskou odpovědnost a udržitelný rozvoj v Česku.

Děkujeme a těšíme se na spolupráci!

Hlavní výhody pro naše členy:

. Publicita na našem webu, sociálních sítích, newsletteru a během našich akcí 

. Nové kontakty a možnost spolupráce na projektech napříč naší členskou komunitou

. Možnost aktivně se účastnit našich členských akcí a spoluvytvářet je

. Podpora a inspirace během vytváření a hodnocení vlastních CSR strategií

Chcete se dozvědět více? Napište nám na info@a-csr.cz. 

Staňte se naším členem  
a podpořte tak spolupráci 
mezi sektory v Česku
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S O C I Á L N Í 
P O D N I K Á N Í
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